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REVISTA PRESEI 
 

 Sindicaliştii de la Metrou nu au renunţat la greva generală, dar aşteaptă schimbarea ministrului 
Transporturilor pentru reluarea negocierilor 
Sindicaliştii de la Metrou nu au renunţat la greva generală dacă nu li se vor rezolva cererile, însă aşteaptă 
schimbarea ministrului Transporturilor pentru reluarea negocierilor, relatează Agerpres. 
Potrivit vicepreşedintelui USLM, Marian Bărăgău, negocierile au eşuat întrucât conducerea Metrorex nu a fost de 
acord cu o mărire de salarii mai mare de 18%, deşi sindicaliştii şi-au redus pretenţiile la aproape jumătate, 'în jur 
de 20%'. 
'Nu am renunţat niciodată la ideea de grevă. Problema este că acum trebuia să continuăm negocierile şi nu s-au 
continuat pentru că ei (managementul Metrorex - n. r.) au rămas pe poziţie inflexibilă de creştere cu 18% şi noi 
am scăzut de la cifra iniţială la aproape jumătate, în jur de 20%. Ei sunt inflexibili, invocând faptul că încă este la 
conducerea Ministerului Transporturilor domnul Şova, care nu vrea mai mult, şi că asta este situaţia până va pleca 
acest domn ministru de la Transporturi. După aceea, se pot relua negocierile. În caz că rămân pe această poziţie 
inflexibilă, sigur că noi avem greva suspendată, putem oricând să o reluăm', a declarat Marian Bărăgău. 
Sindicaliştii aşteaptă noi negocieri după schimbarea din funcţie a actualului ministru al Transporturilor, Lucian 
Şova. 
'Aşteptăm o nouă rundă de negocieri după ce se va schimba acest domn ministru al Transporturilor, care ne-a 
declanşat un război pe faţă. Am terminat azi întâlnirea, oricând se pot relua negocierile în sensul dezamorsării 
situaţiei', a punctat Bărăgău. 
Pe 23 noiembrie, Marian Artimon, secretarul general al USLM, anunţa că sindicaliştii de la metrou ar putea 
declanşa greva generală în jurul datei de 10 decembrie, dacă 'nu va găsi înţelegere' şi nu se va semna contractul 
colectiv de muncă. 
'Deşi am suspendat greva, am anunţat din data de 21 (noiembrie n.r), nimeni nu a venit cu nicio ofertă, pentru că 
am înţeles că au schimbat Consiliul de Administraţie, care trebuie mandatat de AGA, adică de minister, şi Consiliul 
de Administraţie trebuie să mandateze directorii pentru a merge să negocieze contractul colectiv cu sindicatele 
Metrorex. Noi nu ne dorim să ajungem în grevă, dar dacă nu reuşim să găsim înţelegere, undeva în jurul datei de 
10 decembrie cred că vom declanşa greva generală.(...) Trebuia să ne creştem salariile undeva de la 1 noiembrie. 
A expirat contractul colectiv din 27 octombrie. Deja suntem în 23 noiembrie. A trecut aproape o lună. Ce să 
facem? Să aşteptăm ce? E un drept constituţional negocierea salariilor o dată pe an, la momentul expirării 
contractului colectiv de muncă', a afirmat atunci Artimon, în timpul unui protest în faţa Ministerului 
Transporturilor. 
Principalele revendicări ale sindicaliştilor sunt creşterea salariilor, îmbunătăţirea condiţiilor de muncă şi 
prelungirea contractului privind spaţiile comerciale din staţiile de metrou. 
Dacă la început sindicaliştii au cerut majorări de salarii de 42%, apoi au coborât la 35%, iar acum 'în jur de 20%'. 
Ministrul Transporturilor, Lucian Şova, a demisionat pe 22 noiembrie, după ce Comitetul Executiv al PSD a decis 
înlocuirea acestuia cu Lia Olguţa Vasilescu, însă preşedintele Klaus Iohannis a refuzat să aprobe revocarea 
acestuia din funcţie şi a respins propunerea social-democraţilor pentru acest portofoliu. Ulterior, PSD venit cu o 
nouă propunere pentru Ministerul Transporturilor, respectiv deputatul Mircea Drăghici. 
Preşedintele PSD, Liviu Dragnea, a declarat că s-a decis în Comitetul Executiv Naţional al PSD ca miniştrii Paul 
Stănescu şi Lucian Şova să demisioneze în cazul în care preşedintele Klaus Iohannis refuză să-i revoce. Însă, 
preşedintele Klaus Iohannis nu a luat act de demisia lui Lucian Şova şi de propunerile PSD, spunând că acest lucru 
se va întâmpla după 1 decembrie. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Ministrul Muncii a anunţat data la care intră în plată pensiile recalculate 
Ministrul Muncii, Marius Budăi, a anunţat, luni seară, că plata pensiilor recalculate se va face începând cu 1 
octombrie 2018, indiferent când se va termina de recalculat ultimul dosar. 
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"Vor primi în plus (pensionarii - n.r) de când a intrat legea în vigoare, de la 1 octombrie. În lege spune că această 
recalculare se derulează pe o perioadă de 12 luni, dar, indiferent când se va termina de calculat ultimul dosar din 
ţară, acel pensionar va primi banii începând cu 1 octombrie 2018. Practic nu pierde niciun leu. Pentru a pune în 
aplicare o asemenea lege există nevoie de un soft, program informatic, pe care trebuie să-l achiziţionăm. Suntem 
în procedura de achiziţie, suntem în procedura finală şi imediat semnăm raportul procedurii şi contractul. Scrie în 
lege clar că această procedură de recalculare şi de plată se derulează în interiorul acestor 12 luni, dar, repet, 
punerea în plată se face cu intrarea în vigoare", a declarat Marius Budăi la România TV. 
Ministrul Muncii a precizat în această lună pensiile vor fi plătite până pe 15 decembrie. 
(Sursa: Romania TV) 
 

 ONG-urile acuza ca persoanele cu dizabilitati sunt discriminate in noua Lege a pensiilor 
Noua lege a pensiilor discrimineaza persoanele cu dizabilitati, intrucat efectuarea unei treimi din stagiul de munca 
nu mai este considerata o perioada completa, astfel ca pensiile lor nu vor mai creste niciodata, a declarat, luni, 
Daniela Tonci, presedintele Consiliului National al Dizabilitatii din Romania, o asociere a organizatiilor non-
guvernamentale care promoveaza drepturile persoanelor cu handicap. 
Ea a fost prezenta la deschiderea Bursei locurilor de munca pentru persoanele cu handicap, organizata cu prilejul 
Zilei Internationale a Persoanelor cu Dizabilitati. 
"As vrea sa trag un semnal de alarma cu privire la proiectul Legii pensiilor, in ceea ce priveste persoanele 
pensionate cu handicap. In legea actuala se recunoaste ca o treime din stagiul de cotizare al persoanelor cu 
dizabilitati se considera stagiu complet. In noua lege nu se mai recunoaste acest stagiu, astfel ca pensiile 
persoanelor cu dizabilitati nu vor mai creste niciodata. Este vorba despre un drept castigat, pe care il vom pierde 
daca noua lege nu va fi modificata, asa cum am cerut inca din faza de proiect. Persoanele cu dizabilitati care au 
muncit si au depus eforturi, atat ele, cat si familiile lor, eforturi considerabile, vor fi absolut discriminate si vor 
pierde un drept castigat cu foarte mare greutate", a sustinut Tonci. 
De asemenea, in articolul care cuprinde definitiile, pensionarul cu handicap nici macar nu se regaseste, a adaugat 
ea. 
"Formula de calcul ne dezavantajeaza total, pentru ca, asa cum spuneam, noua lege nu recunoaste ca ne-am 
indeplinit stagiul complet prin acea treime pe care o recunoaste legea de acum, ceea ce este inechitabil", a 
continuat reprezentanta persoanelor cu dizabilitati. 
Astfel, potrivit acesteia, pensionarii cu handicap vor primi doar o treime din pensia care li s-ar cuveni in mod 
normal. 
"Am prezentat acest aspect in Comisia de munca din Senat si i-am adus la cunostinta acest lucru astazi domnului 
ministru (Marius Budai - n.r.), care a spus ca vom stabili o intalnire sa cautam solutii pentru inlaturarea acestor 
inechitati si discriminari din lege", a mai spus Tonci. 
Ea a aratat ca fostul ministru de resort, Olguta Vasilescu, nu i-a impartasit opinia si a considerat ca nu exista niciun 
element in Legea pensiilor care sa-i discrimineze pe pensionarii cu handicap.  
(Sursa: Agerpres) 
 

 Noul ministru al Muncii avansează şi el o dată pentru creşterea salariului minim 
Ministrul Muncii, Marius Budăi, a declarat, luni, că anticipează că salariul minim pe economie va creşte de la 1 
ianuarie, săptămâna aceasta urmând a avea loc noi discuţii. Ministrul a mai spus că proiectul va fi aprobat la finele 
acestei săptămâni în şedinţa de Guvern. 
„Salariul minim pe economie va mai avea astăzi o discuţie şi pe parcursul vizitei la Bruxelles şi va fi dezbătut şi 
aprobat vineri în şedinţa de Guvern, şi atunci vom avea forma finală. Ce pot eu sa anticipez, cred că va intra în 
vigoare de la 1 ianuarie”, a declarat ministrul Muncii, Marius Budăi. 
Salariul minim brut ar urma să crească de la 1.900 de lei pe lună, cât este de la începutul acestui an, la 2.080 de lei 
pe lună, pentru toţi angajaţii, cu excepţia persoanelor cu studii superioare şi cu minimum 15 ani vechime, pentru 
care este stabilit nivelul de 2.350 de lei pe lună. 
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Pe 24 octombrie, premierul Viorica Dăncilă a anunţat că este posibil ca salariul minim să fie majorat de la 1 
decembrie. „Am discutat cu sindicatele. Vom vedea dacă e oportun de la 1 decembrie sau 1 ianuarie”, a precizat 
şeful Executivului. 
(Sursa: Romania TV) 
 

 Proiect depus de UDMR în Parlament. Prevederi: Regiuni de dezvoltare separate şi posibilitatea obţinerii unui 
statut de autonomie specială 
UDMR a depus luni, în Parlament, un proiect de lege prin care cere ”transpunerea în legislaţie a prevederilor 
privind popoarele conlocuitoare din Rezoluţia de la Alba Iulia din 1 decembrie 1918”, a transmis Uniunea printr-
un comunicat de presă. Printre prevederile iniţiativei legislative, se numără şi posibilitatea înfiinţării unor regiuni 
de dezvoltare separate care pot obţine, prin lege, un statut de autonomie specială. 
Potrivit unui comunicat transmis luni, în an Centenar, UDMR propune ridicarea la rang de lege a subpunctului 1 
din punctul III al Rezoluţiei Adunării Naţionale de la Alba Iulia din 1 decembrie 1918, astfel că a depus în 
Parlament un proiect de act normativ prin care cer ”transpunerea în legislaţie a prevederilor privind popoarele 
conlocuitoare din Rezoluţia de la Alba Iulia din 1 decembrie 1918”. 
Subpunctul 1 al punctului III din Rezoluţia Adunării Naţionale de la Alba Iulia din 1 decembrie 1918 prevede: 
”Deplină libertate naţională pentru toate popoarele conlocuitoare. Fiecare popor se va instrui, administra şi 
judeca în limba sa proprie prin indivizi din sânul său şi fiecare popor va primi drept de reprezentare în corpurile 
legiuitoare şi la guvernarea ţării în proporţie cu numărul indivizilor ce-l alcătuiesc”. 
În acest context, UDMR solicită adoptarea în procedură de urgenţă a prevederii legislative care să asigure 
minorităţilor naţionale „reprezentare proporţională în instituţiile administrative la nivel local, judeţean, naţional şi 
european, reprezentare proporţională a minorităţilor naţionale în instanţe şi tribunale, iar la nivelul ministerelor, 
precum şi la nivelul serviciilor publice deconcentrate ale acestora, să se asigure angajarea/numirea de personal, 
inclusiv de conducere, proporţional cu numărul persoanelor care aparţin minorităţilor naţionale istorice, atât la 
nivel naţional, cât şi la nivel local”, se arată în comunicatul citat. 
De asemenea, UDMR solicită ca modul de administrare autonomă a vieţii culturale, a învăţământului şi a culturii 
minorităţilor naţionale istorice să se reglementează prin Legea privind statutul minorităţilor naţionale din 
România. 
UDMR îşi doreşte posibilitatea înfiinţării, prin lege, a unor regiuni de dezvoltare separate, iar aceste noi regiuni 
pot obţine, prin lege, un statut de autonomie specială pentru judeţele care aparţin unor regiuni istorice sau în 
care o minoritate naţională istorică are o proporţie semnificativă. 
„UDMR consideră că, în Anul Centenar, a sosit momentul ca principiile care vizează convieţuirea interetnică să fie 
transpuse în lege, astfel cum au fost formulate în Rezoluţia adoptată la Adunarea Naţională de la Alba Iulia. 
Democraţia se bazează pe statul de drept, iar democraţia românească poate fi împlinită numai dacă prevederile 
Rezoluţiei de la Alba Iulia se implementează în legislaţia română”, se arată în documentul citat. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 MAE acuză DPA şi ZDF din cauza unui articol care nu reflectă adevărul istoric cu privire la Centenar 
MAE a luat notă cu ”consternare” de articolul de presă publicat de Agenţia Germană de Presă şi preluat de postul 
public de televiziune ZDF cu privire la aniversarea Centenarului Marii Unirii, care nu reflectă adevărul istoric, 
respectiv manifestarea de voinţă a Transilvaniei de unire cu România. 
”Ministerul Afacerilor Externe a luat notă cu consternare de articolul de presă publicat de Agenţia Germană de 
Presă (DPA - Deutsche Presse-Agentur) şi preluat de postul public de televiziune german ZDF (Zweites Deutsches 
Fernsehen) cu privire la aniversarea Centenarului Marii Unirii, care nu reflectă adevărul istoric, respectiv 
manifestarea de voinţă a Transilvaniei de unire cu România. Dincolo de abordarea tendenţioasă care reiese din 
titlul articolului, elementele prezentate indică o lipsă de cunoaştere a istoriei şi o ignorare voită a realităţilor 
istorice. La 1 decembrie 1918, 100.000 de persoane au hotărât Unirea cu România, cu participarea tuturor 
partidelor, tuturor confesiunilor religioase şi a tuturor stărilor sociale”, se arată într-un comunicat de presă remis 
MEDIAFAX. 
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MAE reaminteşte faptul că documentul adoptat la Alba Iulia, respectiv Rezoluţia Adunării Naţionale de la Alba 
Iulia, a fost semnat mai întâi de reprezentanţi ai minorităţii germane din Transilvania şi Bucovina. 
”Erorile grave pe care le conţine ştirea de presă menţionată, din necunoaştere sau rea intenţie, aduc atingere 
adevărului istoric şi prevederilor Tratatelor de pace de la Versailles (1919) şi Trianon (1920), iar orice încercare de 
prezentare trunchiată sau denigrare a semnificaţiei acestui moment este un act care contravine principiilor 
fundamentale ale misiunii mass-mediei de informare corectă şi obiectivă a publicului. În acest sens, Ministerul 
Afacerilor Externe, prin intermediul Ambasadei României la Berlin, a făcut demersuri pe lângă redacţia Agenţiei 
Germane de Presă (DPA - Deutsche Presse-Agentur), respectiv a postului public de televiziune german ZDF 
(Zweites Deutsches Fernsehen), în vederea oferirii clarificărilor necesare şi solicitării rectificării celor prezentate”, 
se mai arată în comunicatul MAE. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Comisia Iordache discută astăzi Ordonanţa privind modificarea legilor justiţiei, care ar putea fi votată mâine 
de plenul Senatului 
Comisia pentru legile justiţiei va discuta, marţi de la ora 13.00, OUG 92 privind modificarea legilor justiţiei. Deşi 
forul legislativ a adoptat un raport favorabil cu amendamente, iniţiativa a fost retrimisă la Comisie pentru 
dezbaterea unei propuneri a CSM. Votul final, posibil miercuri la Senat. 
"1. Dezbateri asupra proiectului de lege privind adoptarea Ordonanţei de Urgenţă nr. 92/2018 – retrimis la 
Comisie. 2. Reexaminarea Legii pentru modificarea şi completarea Legii nr. 135/2010 privind Codul de Procedură 
Penală, precum şi pentru modificarea şi completarea Legii nr. 304/2004 privind organizarea judiciară, ca urmare a 
pronunţării şi publicării Deciziei CCR nr. 633/2018", sunt punctele care figurează pe ordinea de zi a şedinţei de 
marţi a Comisiei speciale pentru Legile Justiţiei. 
În ceea ce priveşte al doilea punct pe ordinea de zi a Comisiei comune a Camerei Deputaţilor şi Senatului privind 
legile justiţiei, condusă de Florin Iordache, CCR a publicat pe 28 noiembrie motivarea deciziei referitoare la 
modificările aduse Codului de Procedură Penală. În motivare există şi două opinii separate, formulate de 
judecătorii Daniel Morar şi Livia Stanciu. 
Curtea Constituţională a constatat că un număr de 64 de dispoziţii din legea de modificare a Codului de Procedură 
Penală sunt neconstituţionale, în timp ce 31 de dispoziţii pentru care s-au ridicat obiecţii sunt constituţionale. 
Judecătorii CCR s-au pronunţat, pe 12 octombrie, pe trei obiecţii de neconstituţionalitate a legii de modificare a 
Codului de Procedură penală, obiecţii formulate de ÎCCJ, PNL-USR şi Preşedintele României. Curtea a dispus 
conexarea celor trei sesizări. 
Referitor la OUG 92/2018, Călin Popescu Tăriceanu a anunţat, luni, că proiectul pentru aprobarea ordonanţei de 
urgenţă privind modificarea legilor justiţiei va fi retrimis la Comisia specială pentru a fi discutat un amendament 
adus de CSM. Preşedintele Senatului a precizat că speră ca raportul să fie votat în plenul de miercuri al Senatului. 
"Prin scrisoare, preşedintele CSM, Simona Marcu, ne solicită să luăm în discuţie anumite prevederi care vizează 
personalul de la cabinetul membrilor CSM. Având în vedere că Comisia comună ca Senatului şi Camerei 
Deputaţilor pentru reforma legilor Justiţiei deja a adoptat raportul care urma să intre miercuri pe ordinea de zi a 
Senatului, am hotărât să trimitem această solicitare către Comisie. Astăzi (luni - n.r.) la plen vom pune pe ordinea 
de zi dezbaterea ordonanţei şi vom cere retrimiterea ei la Comisia condusă de Florin Iordache, astfel încât să 
putem dezbate şi hotărî asupra solicitării CSM. Avem totală disponibilitate pe orice solictare ce vine pe aceste legi 
pentru a nu se mai comenta că legile sunt puse pe repede înainte, că nu există dezbatere. Chiar o întoarcem de la 
Senat la Comisie şi miercuri sperăm să obţinem raportul Comisiei astfel încât să poată intra în dezbaterea 
plenului", a declarat Călin Popescu Tăriceanu, după şedinţa de luni a Biroului Permanent al Senatului. 
Amendamentul propus de CSM pentru modificarea Legii 317/2004 prin OUG 92/2018 prevede următoarele: 
"Durata mandatului membrilor aleşi, judecători şi procurori şi reprezentanţi ai societăţii civile, ai CSM este de şase 
ani, fără posibilitatea reînvestirii, beneficiind de aceleaşi drepturi şi obligaţii. Membrii CSM desfăşoară activitate 
permanentă şi nenormată şi au calitatea de demnitar. Dispoziţiile Ordonanţei Guvernului nr 32/1998 privind 
organizarea cabinetului demnitarului din administraţia publică centrală, aprobată cu modificări prin Legea ne. 
760/2001, cu modificările şi completările ulterioare, se aplică în mod corespunzător. În cadrul cabinetului 
membrului Consiliului pot fi prevăzute şi posturi de personal de specialitate juridică asimilat judecătorilor şi 
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procurorilor. Pe aceste posturi pot fi detaşaţi şi judecători sau procurori, la solicitarea membrului în subordinea 
căruia este organizat cabinetul, care beneficiază de drepturile prevăzute de lege pentru judecătorii şi procurorii 
detaşaţi. Directorul de cabinet şi consilierii care nu au calitatea de personal de specialitate jurifică asimilat 
judecătorilor şi procurorilor beneficiază de drepturile salariale prevăzute de lege pentru consilierii preşedintelui 
CSM", prevede amendamentul adus de CSM pentru articolul 54 (1) din Legea 317/2004, republicată. 
Comisia specială pentru modificarea legilor justiţiei a dat, pe 26 noiembrie, raport de admitere cu amendamente 
privind OUG 92/2018. Comisia a stabilit condiţia de 15 ani de vechime în funcţia de procuror sau judecător pentru 
promovarea în cadrul ÎCCJ. În legea în vigoare, condiţia este de 18 ani vechime. 
"15 ani vechime în funcţia de judecător sau procuror pentru promovarea în funcţia de procuror la Parchetul de pe 
lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie", prevede amendamentul adoptat în Comisia de specialitate, adus 
articolului 44 (1), litera c. 
În Ordonanţa de Urgenţă a Guvernului, condiţia de vechime pentru promovarea judecătorilor şi procurorilor în 
cadrul Parchetului de pe Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie era de 10 ani, iar în forma în vigoare a legii condiţia este 
de 18 ani. 
"Pentru a fi promovaţi în cadrul Parchetului de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie, procurorii trebuie să nu 
fi fost sancţionaţi disciplinar în ultimii 3 ani, să aibă o bună pregătire profesională, o conduită morală ireproşabilă, 
cel puţin 15 ani vechime în funcţia de procuror sau judecător, cel puţin gradul profesional corespunzător 
parchetului de pe lângă Curtea de apel şi să fi fost declaraţi admişi în urma unui concurs organizat de către 
comisia constituită în acest scop", prevede un amendament adoptat de comisie în şedinţa de lunea trecută. 
De asemenea, Comisia a stabilit că "la finalul fiecărui stagiu, îndrumătorii de practică stabiliţi prin Regulamentul 
de organizare, desfăşurare şi evaluare a stagiilor de practică vor realiza o avealuare a activităţii desfăşurate de 
fiecare auditor pe durata stagiului". 
Un alt amendament adoptat de comisie prevede că judecătorii sau procurorii care îşi încetează activitatea pentru 
a exercita o funcţie în cadrul unor instituţii sau autorităţi publice sau un organism internaţional, au dreptul de a-şi 
rezerva postul pentru o perioada de maximum 6 luni. 
"Judecătorii sau procurorii care îndeplinesc condiţiile prevăzute la art 33.1 şi de art 105 şi care îşi încetează 
activitatea, din motive neimputabile, în vederea exercitării unei funcţii în cadrul unei instituţii sau autorităţi 
publice naţionale, a unui organism internaţional, a unei instituţii a UE sau a unei instituţii internaţionale, au 
dreptul să li se rezerve postul pentru o perioadă de maximum 6 ani. Postul astfel rezervat va fi ocupat din fondul 
deposturi bugetare neocupate al Ministerului Justiţiei", prevede amendamentul adus articolului 58 de senatorul 
PSD Robert Cazanciuc. 
Şi senatorul PSD Şerban Nicolae a propus un amendament pentru articolul 7 din OUG 92/2018, care a fost adoptat 
de Comisie cu majoritate de voturi. 
"Procurorii care la data intrării în vigoare a prezentei ordonanţe de urgenţă sunt delegaţi sau detaşaţi în cadrul 
Parchetului de le Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie, al Direcţiei de Investigare a Infracţiunilor de Criminalitate 
Organizată şi Terorism şi al Direcţiei Naţionale Anticorupţie, precum şi în cadrul celorlalte parchete, îşi pot 
desfăşura în continuare activitatea în cadrul acestora, pe durata detaşării sau delegării, numai dacă îndeplinesc 
condiţiile prevăzute de Legea nr. 303/2004 privind statutul judecătorilor şi al procurorilor, republicată, cu 
modificările şi completările ulterioare şi Legea 304/2004 privind organizarea judiciară, republicată, cu modificările 
şi completările ulterioare", prevede amendamentul propus de Şerban Nicolae.În plenul din 14 noiembrie, 
deputaţii au adoptat proiectul de lege privind aprobarea OUG 92/2018 pentru modificarea şi completarea unor 
acte normative în domeniul justiţiei. 
Proiectul de lege are ca obiect de reglementare modificarea şi completarea unor acte normative în domeniul 
justiţiei, respectiv din Legea nr.303/2004 privind statutul judecătorilor şi procurorilor, Legea 
nr.304/2004 privind organizarea judiciară şi Legea nr.317/2004 privind Consiliul Superior al Magistraturii. 
Senatul va vota iniţiativa legislativă pentru aprobarea OUG 92/2018 în calitate de for decizional. 
La finalul şedinţei Comisiei speciale din 26 noiembrie, deputatul Stelian Ion a anunţat că USR va ataca la CCR 
proiectele de lege pentru aprobarea OUG 90/2018 privind Secţia pentru investigarea infracţiunilor în justiţie şi 
92/2018 pentru modificarea legilor Justiţiei. Parlamentarul partidului de Opoziţie a argumentat că nu au fost 
respectate recomandările din MCV şi nu a existat nicio urgenţă pentru emiterea acestora de către Guvern. 
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(Sursa: Mediafax) 
 

 Comisia juridică a Senatului adoptă astăzi raportul asupra cererii DNA în cazul lui Tăriceanu 
Comisia juridică a Senatului va vota, în şedinţa de marţi care începe la ora 10.00, un raport asupra cererii 
formulate de procurorii DNA pentru începerea urmăririi penale în cazul lui Călin Popescu Tăriceanu, pentru 
comiterea infracţiunii de luare de mită. 
"Scrisoarea şi referatul PÎCCJ, prin care solicită formularea cererii de efectuare a urmăririi penale faţă de domnul 
senator Călin Popescu Tăriceanu, preşedintele Senatului, pentru săvârşirea infracţiunii de luare de mită în timpul 
exercitării funcţiei de prim-ministru al României", este primul punct pe ordinea de zi a şedinţei de marţi a Comisiei 
juridice a Forului superior al Parlamentului. 
Raportul care va fi adoptat de forul de specialitate urmează să intre la vot, într-unul dintre plenurile Senatului. 
În acest context, preşedintele Senatului Călin Popescu Tăriceanu a anunţat, luni, că a transmis Comisiei juridicea 
Senatului, notele scrise care vor fi depuse la dosarul său. Liderul ALDE a precizat că notele reprezintă argumente 
mai detaliate prezentate marţea trecută, când a fost audiat de forul legislativ. 
"Argumentele pe care le-am avut de prezentat le-am prezentat la Comisie. Acum există numai o trecere în revistă, 
mai detaliată, a lor. Sigur că trebuie avut în vedere că Parlamentul are dreptul suveran de a decide această 
acţiune de începere a urmăririi penale şi sigur că Parlamentul nu se substituie organelor de cercetare penală, deci 
Comisia nu este chemată în primul rând să analizeze calitatea probelor prezentate de procuratură, ci Senatul este 
chemat să decidă mai degrabă asupra oportunităţii din punct de vedere politic asupra acestei solicitări", a afirmat 
Tăriceanu, luni la Parlament. 
Călin Popescu Tăriceanu a fost audiat, marţea trecută, în Comisia juridică a Senatului. Audierea a durat puţin 
peste o oră, iar presa nu a avut acces la lucrările forului legislativ. 
La finalul audierii, preşedintele Senatului a declarat că demersul procurorilor DNA în cazul său are scopul de a îl 
intimida în lupta pe care a început-o pentru semnalarea gravelor abuzuri comise în România. Liderul ALDE s-a 
întrebat retoric dacă nu ar fi mai bine ca România să fie condusă de "procurori vânjoşi împreună cu ofiţeri cu ochi 
albaştri". 
Acesta a spus că votul în plenul Senatului în ceea ce priveşte solicitarea DNA de încuviinţare a urmăririi penale în 
cazul său trebuie să fie unul "care să demonstreze că legea trebuie să îi apere pe toţi cetăţenii împotriva 
abuzurilor". 
"Ceea ce se va întâmpla în Parlament în momentul când se va ajunge la votul în ceea ce priveşte urmărirea penală 
nu e un vot în legătură cu persoana mea. E unul care să demonstreze că legea trebuie să îi apere pe toţi cetăţenii 
împotriva abuzurilor şi e dreptul fiecăruia de a avea şi a primi respectul cuvenit. În acest sens am discutat cu 
colegii mei. Sigur au fost şi întrebări punctuale care au fost puse", a explicat Tăriceanu, la finalul audierii de 
marţea trecută. 
Tăriceanu a adăugat că le-a comunicat colegilor din Comisia juridică a Senatului, la audiere, "că acuzaţiile se 
bazează că hotărârile de Guvern au favorizat o anumită firmă. Le-am spus că ele nu au făcut decât să pună în 
legalitate lucrurile". 
DNA a solicitat Senatului încuviinţarea începerii urmăririi penale pe numele lui Călin Popescu Tăriceanu. Procurorii 
au anunţat că preşedintele Senatului este acuzat că ar fi primit aproape 800.000 de dolari de la de la 
reprezentanţii unei companii austriece pentru a încheia mai multe acte adiţionale la un contract comercial, banii 
fiind folosiţi pentru campania electorală. 
Potrivit sursei citate, în cauză se derulează anchetă şi faţă de alte persoane pentru complicitate la luare de mită, 
iar în ceea ce îl priveşte pe demnitar, actualmente senator, efectuarea urmăririi penale pentru infracţiunea de 
luare de mită este condiţionată de obţinerea unui aviz din partea Senatului. 
Firma la care fac referire procurorii este Fujitsu Siemens Computers, cea de al cărui nume a fost legat şi dosarul 
Microsoft, în care au fost implicaţi mai mulţi demnitari români. 
În anul 2014, Fujitsu Siemens GmbH Austria a făcut un denunţ cu privire la infracţiuni efectuate de angajaţii 
români în legătură cu încheierea şi derularea contractului pentru licenţe Microsoft din 2004 cu Guvernul 
României. 
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Fujitsu Siemens Computers a mai fost implicată în alte cauze penale privind închirierea de licenţe Microsoft. În 
2016, procurorii l-au acuzat pe fostul şef al Secretariatului General al Guvernului Eugen Bejinariu de abuz în 
serviciu, pentru că a iniţiat şi susţinut proiectele a două hotărâri de Guvern, prin care s-a aprobat încheierea de 
licenţe între Guvernul României şi Fujitsu Siemens Computers GmbH, a unui contract comercial de închiriere de 
licenţe referitor la produsele Microsoft. Atunci s-a invocat, în mod nereal, calitatea Fujitsu Siemens Computers de 
unic distribuitor pentru aceste produse. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 CSM a decis ca Augustin Lazar a incalcat codul deontologic. UPDATE Procurorul general a facut contestatie 
Consiliul Superior al Magistraturii (CSM) a discutat luni contestatia Inspectiei Judiciare la decizia Sectiei pentru 
procurori, care a stabilit ca procurorul general Augustin Lazar nu a incalcat codul deontologic al magistratilor cand 
i-a numit "inculpati de rang inalt" pe parlamentarii care au modificat Legile Justitiei. 
Astfel, CSM a decis ca Lazar a incalcat codul deontologic. 
UPDATE 15.00 Surse din magistratura au explicat pentru Ziare.com ca votul din Plenul CSM a fost unul strans: 9 la 
8. "Procurorul general s-a abtinut de la vot", au explicat sursele citate. 
"S-a constatat azi doar existenta indiciilor privind incalcarea normelor de conduita, nu incalcarea Codului 
deontologic al magistratilor", au precizat sursele din magistratura. 
CSM nu a comunicat pana la aceasta ora un punct de vedere oficial. 
UPDATE 13.56 Intr-o postare pe Facebook, procurorul general al Romaniei, Augustin Lazar, arata ca a contestat 
decizia CSM. 
"Ca urmare a interesului manifestat de opinia publica, arat ca am contestat hotararea Plenului Consiliului 
Superior al Magistraturii din data de 3 decembrie 2018, hotarare prin care, la limita majoritatii, a fost desfiintata 
hotararea Sectiei pentru procurori nr. 376 din 26 iunie 2018 care stabilea ca nu exista indicii privind incalcarea 
dispozitiilor art. 17 din Codul deontologic al judecatorilor si procurorilor. 
Solutia Plenului Consiliului Superior al Magistraturii o apreciez ca nelegala si urmeaza ca instanta competenta, 
sesizata in termenul legal, sa hotarasca asupra contestatiei formulate.", arata acesta. 
Articolul 17 din Codul deontologic al magistratilor arata ca: "Judecatorii si procurorii sunt datori sa se abtina de 
la orice acte sau fapte de natura sa compromita demnitatea lor in functie si in societate." 
UPDATE 12.45 Ministrul Justitiei, Tudorel Toader, a declarat ca decizia CSM de a admite contestatia IJ privind 
expresia "inculpati de rang inalt" folosita de Augustin Lazar este fireasca, deoarece procurorul general nu are nicio 
scuza atunci cand a folosit aceasta sintagma, pentru ca provine din mediul judiciar, potrivit Mediafax. 
"O vad intr-o succesiune fireasca, pentru ca CNCD a decis cu privire la altcineva o sintagma asemanatoare faptul 
ca este o discriminare (sintagma niste penali utilizata de seful statului - n.r) . Acel cineva, autorul sintagmei nu 
este jurist si ai putea sa spui ca nu a avut proprietatea termenilor. Dar in cazul nostru, procurorul general nu 
poate sa spuna ca nu a avut proprietatea sintagmei "niste inculpati de rang inalt" si nici nu poate sa spuna ca s-a 
referit la altcineva decat la membrii Comisiei, cum a incercat sa acretizeze astazi", a declarat ministrul Tudorel 
Toader. 
UPDATE 12.10 Plenul CSM a decis ca in cazul lui Augustin Lazar, sunt indicii ca acesta ar fi incalcat Codul 
deontologic atunci cand a afirmat ca "inculpati de rang inalt" ii hartuiesc pe procurori in comisiile speciale 
parlamentare, potrivit unor surse citate de Ziare.com. Sursele citate au explicat ca nu s-a dat nicio sanctiune in 
acest caz. 
Decizia Plenului CSM vine dupa ce pe 26 iunie Sectia pentru procurori a CSM a respins solicitarea de sanctionare, 
insa Inspectia Judiciara a contestat-o. 
"Adica sunt de competenta DNA" 
Procurorul general, Augustin Lazar, a precizat, luni dimineata, la intrarea in sediul CSM, ca exprimarea lui privind 
"inculpatii de rang inalt" se refera la inculpatii de competenta Directiei Nationale Anticoruptie, care se ocupa cu 
infractiuni de nivel mediu sau inalt. 
"Este foarte simplu. Inculpati de rang inalt sunt cei care sunt de competenta Directiei Nationale Anticoruptie. 
Daca va uitati in lege, asa scrie acolo: DNA e facuta pentru a combate un anume gen de criminalitate, coruptia, 
dar nu la un nivel scazut, ci la nivel de mijloc si inalt. Cel mai adesea, la nivel inalt. Prin urmare, inculpatii DNA sunt 
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inculpati de rang inalt", a declarat Augustin Lazar, la sediul CSM, citat de Mediafax. 
Augustin Lazar a declarat in luna decembrie a anului trecut ca modificarile aduse Legilor Justitiei sunt menite sa 
slabeasca independenta procurorilor, precizand ca o consultare a Comisiei de la Venetia este obligatorie si ca are 
parghiile legale pentru a incerca impiedicarea adoptarii actelor. 
Inspectia Judiciara s-a autosesizat, insa Sectia pentru procurori din CSM a decis, in luna iunie, in unanimitate 
ca procurorul general Augustin Lazar nu a incalcat codul deontologic al magistratilor cand i-a numit pe 
parlamentarii din comisiile speciale "inculpati de rang inalt". 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Creţu o somează pe Dăncilă să precizeze dacă atacurile la adresa Comisiei Europene reprezintă poziţia oficială 
a statului român 
Comisarul european pentru politică regională, Corina Creţu, îi cere premierului Viorica Dăncilă să precizeze dacă 
atacurile la adresa CE reprezintă poziţia oficială a statului român, susţinând că nu am văzut nicio delimitare şi nicio 
dezavuare, transmite corespondentul MEDIAFAX. 
Întrebată, luni, la Oradea, de presă, cum comentează declaraţia consilierului premierului Viorica Dăncilă, Darius 
Vâlcov, care a acuzat-o că a minţit prin omisiune, Corina Creţu a spus că nu este prima dată când oameni din 
partidul de guvernământ, inclusiv din Guvern, lansează atacuri la adresa Comisiei Europeane. 
„Aş răspunde întrebării dumneavoastră dacă m-aş lămuri dacă aceasta este poziţia oficială a premierului şi a 
Guvernului. Nu este prima dată când oameni din partidul de guvernământ, inclusiv din Guvern, atacă Comisia 
Europeană. Aseară, nu numai eu am fost atacată, ci şi preşedintele Comisiei Europene, Jean Claude Juncker. Ştiţi 
foarte bine că Frans Timmermans este de câteva săptămâni bune atacat şi jignit în fiecare zi în România de 
membrii partidului de guvernământ. Şi când comisarul Vera Jurova a fost în România, am văzut atacuri la adresa 
ei. Guvernul României va fi miercuri la Bruxelles, va prezenta, în cadrul Colegiului comisarilor, programul 
preşedinţiei României. Aş invita-o pe doamna premier să facă aceste precizări, dacă toate aceste atacuri la adresa 
Comisiei Europene reprezintă poziţia oficială a statului român, pentru că nu am văzut nicio delimitare, nicio 
dezavuare”, a spus Creţu. 
Aceasta l-a invitat pe Darius Vâlcov să citească raportul Curţii Europene de Conturi privind parteneriatele publice-
private unde sunt recomandări foarte clare pentru ţările care nu au experienţa acestor partneriate să abordeze 
acest lucru cu mare prudenţă, „pentru a nu avea penalităţi sau renegocieri costisitoare pentru populaţie mai 
târziu”. 
„Nu am primit nicio notificare la CE că se doreşte a se face a se face un parteneriat public – privat. Am aflat de laa 
televiziune despre Autostrada Târgu Mureş – Iaşi – Ungheni, unde specaliştii spun că avem bani pentru studiul de 
fezabilitate să îl facem în această perioadă de programare şi să începe construţia în 2021. (…) Noi încurajăm 
parteneriatele publice-private, eu am spus doar că avem această şansă istorică de a avea bani gratuit şi ar trebui 
să mergem în paralel, în primul rând să cheltuim aceste resurse financiare pe care nu le vom da niciodată înapoi”, 
a mai spus Corina Creţu. 
Potrivit acesteia, un parteneriat public – privat durează 20-30 de ani CE recomandând ca acesta să se facă cu 
consultanţă de la instituţiile internaţionale financiare, cum ar fi BEI sau Banca Mondială. 
„Politizarea este în detrimentul cetăţenilor români. Îmi doresc ca împreună cu primarii, cu Guvernul, să reuşim să 
îmbunătăţim viaţa oamenilor. Din partea mea, am crezut că sunt considerată un partener şi sunt la dispoziţia 
autorităţilor române pentru a găsi soluţii pentru a îmbunătăţi viaţa oamenilor. Fac apel la Guvernul României, la 
cei care au atriuţii, să îşi canalizeze energiile nu spre atacuri personale ci să găsească soluţii la problemele 
României”, a menţionat Creţu. 
Reacţia comisarului european vine după ce consilierul premierului Viorica Dăncilă, Darius Vâlcov, a acuzat-o de 
minciună prin omisiune. „O îmbinare este cel mai potrivită şi există regulamentul 1303, din 2013, al Comisiei 
Europene care chiar încurajează să se facă parteneriat public privat, iar partea publică, care intră în parteneriat, să 
fie din fonduri europene. Chiar se încurajează acest lucru. Ele nu se exclud. (...) Corina Creţu minte prin omisiune”, 
a susţinut Darius Vâlcov, la Antena 3. 
Comisarul european pentru politică regională a participat, luni, la Oradea, la inaugurarea Podului Centenarului, 
realizat din fonduri europene. 
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(Sursa: Mediafax) 
 

 Senatul a respins moţiunea simplă a Opoziţiei împotriva ministrului Turismului 
Senatul a respins, în plenul de luni, moţiunea simplă prin care PNL şi USR au cerut demisia din funcţie a ministrului 
Turismului, Bogdan Trif. Acesta a spus, în cadrul dezbaterilor, că a fost investită în domeniu, până la începutul 
anului 2018, suma de un miliard de lei. 
Au fost înregistrate 40 voturi "pentru" şi 76 "împotrivă". Votul electronic a fost secret. 
Trif a acuzat Opoziţia, în cadrul dezbaterilor, că minte atunci când susţine că România nu este promovată ca 
destinaţie turistică. 
„Stimaţi semnatari ai petiţiei, de ce minţiţi când spuneţi că nu promovăm România ca destinaţie turistică? Acum şi 
atunci cum vă explicaţi statisticile referitoare la creşterea numărului de turişti? Să luăm exemplu ultima lună 
pentru care există datele statistice ale INS: septembrie 2018 comparativ cu luna corespunzătoare din anul 2017 – 
o creştere de aproape 10%. Cum vă explicaţi că aceste date statistice comparativ cu anul trecut vorbesc numai 
despre creştere? (...) Voucherele de vacanţă s-au dovedit a fi cel mai important sprijin acordat vreodată industriei 
de turism de la revoluţie încoace. Un miliard de lei a ajuns în turism până la începutul anului 2018. Cred că nu este 
o surpriză pentru dvs să vă spun că aceşti bani vor reintra în economia ţării. (...) Aceste vouchere de vacanţă au 
putut fi folosite doar pe teritoriul României, deci am încurajat şi asigurat turismul în România”, a declarat Bogdan 
Trif, în cadrul dezbaterii moţiunii simple, luni în plenul Senatului. 
Ministrul i-a acuzat pe semnatarii moţiunii simple, parlamentari ai PNL şi USR, că au încurcat conţinutul 
ordonanţelor. 
"Reprezentanţii PNL şi USR sunt de părere că noi nu avem turism în România. Dacă tot vorbim despre 
reprezentanţii PNL şi USR şi cer astăzi socoteală în ceea ce ăriveşte activitatea Ministerului Turismului, aş avea 
rugămintea să purtăm un dialog normal. Înainte de toate domnilor semnatari ai petiţiei studiaţi legislaţia 
României pentru a identifica aşa zisele probleme în acest sistem. În moţiunea pe care aţi redactat-o vorbiţi despre 
OUG 46/2017 şi faceţi referire la organizaţiile de management al destinaţiilor. Vă spun cu dragă inimă că vă aflaţi 
în eroare. OUG 46/2017 se referă la modificarea şi completarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr 8/2009 
privind acordarea voucherelor de vacanţă, nu la organizaea OED-urilor. Cu tot respectul pentru cei care au 
compus textul acestei moţiuni, dar habar nu aveţi ce aţi scris în acest document", a completat Trif. 
De asemenea, ministrul de resort a susţinut că semnatarii moţiunii simple critică pachetele de călătorii, cu toate 
că au votat în Parlament în favoarea acestei legi. 
"În plus aţi reuşit performanţa de a critica în textul moţiunii ceea ce dvs aţi votat cu două mâini. Vă reamintesc că 
pe 31 octombrie Senatul României a votat în unanimitate OUG nr. 2/2018 privind garantarea pachetelor de 
călătorie şi serviciilor de călătorie asociate. Este chiar ordonanţa care prevede garantarea, protecţia 100% pentru 
turiştii care achiziţionează pachetele de călătorie de la agenţiile de turism stabilite pe teritoriul României şi pe 
care dvs o criticaţi. Eu doar întreb, când aţi greşit stimaţi semnatari ai petiţiei, când aţi votat sau când aţi criticat? 
Este sau nu o fractură de logică în acest caz?", a conchis Bogdan Trif. 
Moţiunea simplă împotriva lui Bogdan Trif a fost depusă de PNL şi USR pe data de 28 noiembrie. 
Textul moţiunii simple a fost citit, în plenul de luni al Senatului, de către liberalul Mircea Cazan. 
"În lăudatul Program de Guvernare al PSD, turismului românesc i se alocau o serie de promisiuni, care au rămas 
neonorate. Se vorbea, în anul 2016, despre şansa României de „a crea mai multe locuri de muncă şi de a aduce 
mai multe resurse la bugetul de stat prin promovarea unei strategii de dezvoltare a turismului”. Conform 
statisticilor, deşi ţara noastră înregistrează încasări din turism de 2,24 miliarde de euro, românii cheltuie în 
străinătate pentru servicii similare 3,12 miliarde de euro. Acest lucru se întâmplă pentru că România exportă 
turişti, cetăţenii români preferând, anul trecut, destinaţiile externe în detrimentul destinaţiilor interne. Cu toate 
că avem un Minister al Turismului, promovarea este aproape inexistentă. 
La nivel declarativ, turismul figurează între cele 10 sectoare economice prioritare în “Strategia Naţională de 
Competitivitate a României 2015-2020″, însă performanţele reale în acest domeniu, vital pentru dezvoltarea ţării, 
ne-au poziţionat abia pe locul 68 în lume. Ne confruntăm cu un paradox absurd, în condiţiile în care ţara noastră 
are atâtea de oferit călătorului, dar nu ştim să exploatăm potenţialul.”, arată liberalii în textul moţiunii. 
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Parlamentarii PNL susţin că acţiunile ministrului Bogdan Trif, de la preluarea mandatului şi până în prezent, doar 
înrăutăţesc climatul economic din domeniul turismului. 
"Legea prin care se aprobau prevederile OUG 46/2017 cu privire la organizarea şi funcţionarea Organizaţiilor de 
Management al Destinaţiei, nu respectă recomandările Organizaţiei Mondiale a Turismului, propunerile mediului 
de afaceri din turism şi a societăţii civile. Prin textul introdus în proiectul de Lege a Turismului se vor elimina din 
procesul de decizie la nivelul destinaţiei turistice entităţi cu aport însemnat la dezvoltarea şi promovarea 
destinaţiei turistice, cum ar fi ONG-urile, aeroporturile, companiile de transport şi media din turism, transformând 
Organizaţiile de Management al Destinaţiei în societăţi pe acţiuni, ca mod de luare a deciziei. 17 asociaţii de 
turism v-au transmis un punct de vedere cu privire la OMD –uri, făcând referire inclusiv la obligativitatea de a 
promova România prin parteneriat public-privat. Nu numai că nu aţi răspuns solicitărilor, domnule ministru, dar 
aţi ales să ignoraţi total opinii pertinente din partea celor care încearcă să pună umărul la dezvoltarea turismului 
autohton”, conform sursei meţionate. 
PNL a atras atenţia că ministrul Bogdan Trif nu a avut o poziţie clară faţă de propunerea PSD de menţinere 
începând cu 1 ianuarie 2019, a voucherelor de vacanţă. 
"Continuarea utilizării acestor vouchere a fost anunţată în urma presiunii factorilor implicaţi. Menţionăm că 
aceste tichete au fost introduse la cererea mediului de afaceri din România, în vederea stimulării cererii pentru 
destinaţiile din România, proiect susţinut constant de PNL. De asemenea, ministrul Bogdan Trif nu a luat nicio 
masură pentru a înlătura elementele de discriminare în acordarea de vouchere de vacanţă, între angajaţii din 
societăţile comerciale cu capital majoritar de stat şi societăţile comerciale cu capital majoritar privat", precizează 
în moţiunea simplă. 
Potrivit sursei citate ministrul Turismului, Bogdan Trif, nu a onorat promisiunea făcută de PSD în Programul de 
Guvernare, respectiv "înfiinţarea unui Centru national de învăţământ şi reînfiinţarea şcolilor de meserii, inclusiv a 
celor postliceale pentru formarea profesională a forţei de muncă în domeniul turismului". 
Liberalii mai acuză că bilanţul prezentat, în vara acestui an, de ministrul Turismului a avut ca rezultat provocarea 
unui nou val de nemulţumiri din partea agenţilor economici din acest sector de activitate. 
"Bogdan Trif, în loc să iniţieze un dialog cu factorii implicaţi, a ales să defăimeze întregul mediu de afaceri de profil 
şi să generalizeze cazuri izolate ale anumitor agenţi. După ostracizarea mediului business din turism a urmat 
aplicarea “pedepsei”, asigurarea cu 100% a pachetelor turistice oferite. Prin transpunerea directivei UE 
2302/2015 cu privire la pachetele turistice, ministrul Bogdan Trif a stârnit nemulţumirea mediului de afaceri din 
zona agenţiilor de turism. Deşi au avut la dispoziţie 3 ani pentru a pregăti implementarea acestei directive, 
reprezentanţii PSD, cu atribuţii în turism, nu au creat cadrul necesar astfel încât să poată fi asigurată protecţia 
beneficiarilor de pachete achiziţionate din România, aşa cum prevede directiva 2302/2015", conform textului 
moţiunii simple. 
Totodată, PNL a punctat că promovarea turistică a destinaţiilor din România lipseşte cu desăvârşire pe pieţele 
internaţionale şi arată neglijenţa instituţiilor guvernamentale faţă de acest important domeniu economic. 
"Aceasta este una din cauzele numărului scăzut de turişti străini care vizitează ţara noastră. La acest capitol 
suntem în grupă cu Slovacia, Letonia şi Lituania (2-2.5 mil turişti/an), Estonia având peste 3 milioane de turişti 
străini în 2017. Există o deficienţă majoră în promovarea externă a României, iar activitatea domnului ministru 
Bogdan Trif a determinat o rectificare negativă a bugetului ministerului turismului de – 17.3 milioane lei. Oare 
aceşti bani nu puteau fi folosiţi în marketing turistic şi comunicare de brand pentru destinaţia România?", indică 
liberalii. 
De altfel, în textul moţiunii simple, PNL atrage atenţia asupra faptului că, în septembrie 2018, Guvernul Dăncilă a 
aprobat un HG de modificare a HG 24/2017 cu privire la funcţionarea Ministerului Turismului şi că prin acest HG 
au fost înfiinţate 20 de birouri de promovare turistică externă a României, fiecare birou având câte doi ataşaţi de 
turism. 
În acest context, liberalii i-au cerut ministrului Turismului să spună pe ce criterii a ajuns la cifra de 20 de birouri de 
reprezentare, respectiv pe ce strategie de marketing turistic şi comunicare de brand extern a folosit, ce pieţe 
externe doreşte să targheteze, ce evaluare a potenţialului de turişti de incoming există pe aceste pieţe. 
Mai mult, liberalii i-au reproşat ministrului că deşi a promis că Legea Turismului va fi gata pana în noiembrie, 
aceasta abia a intrat în dezbatere publică, iar ecourile sunt negative. 
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"Activitatea domnului Ministru Bogdan Trif este marcată de o totală lipsă de transparenţă. Execuţia bugetară a 
ministerului turismului se opreşte în luna august…2017! Nu sunt actualizate pe site-ul ministerului turismului 
informaţii despre buget şi bilanţ, informaţiile financiare oprindu-se la nivelul lunii iunie 2017. Singura explicaţie 
plauzibilă este activitatea ZERO a ministrului Bogdan Trif, activitate ce nu prezintă impact în bilanţul ministerului 
turismului", conform sursei citate. 
Liberalii au mai spus că ministrul Turismului, Bogdan Gheorghe Trif, demonstrează pe zi ce trece că a conduce 
acest minister este o pălărie prea mare pentru el. PNL a cerut demisia ministrului Turismului, Bogdan Trif, din 
cauza "activităţii zero" de la Guvern. 
"2018 este anul Centenarului României moderne! Pentru oricine a vizitat în acest an principalele destinaţii 
europene, nu a văzut nimic legat de România. Centenarul şi împlinirea a o sută de ani de la încheierea Primului 
Război Mondial erau o ocazie potrivită de a promova România. Datorită activităţii ZERO a domnului Ministru 
Bogdan Trif, turismul românesc a mai ratat o oportunitate de a fi prezent, măcar, pe piaţa europeană.În contextul 
apropierii sărbătorii naţionale de 1 decembrie, un gest de demnitate şi dreptate al Parlamentului României ar fi 
retragerea sprijinului pentru Ministrul Turismului, domnul Bogdan Trif! Un ministru incompetent şi o ţară fără 
brand! Domnule ministru, dacă aveţi un dram de onoare, trebuie să vă daţi demisia!", au conchis liberalii. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Liderul deputaţilor PSD, despre plecările din partid: Majoritatea parlamentară PSD-ALDE va rezista 
Liderul deputaţilor PSD Daniel Suciu a declarat, luni, că PSD-ALDE încă are majoritate parlamentară, amintind că 
există şi un protocol de colaborare cu UDMR. Afirmaţia vine în contextul demisiilor mai multor parlamentari 
social-democraţi care ulterior s-au înscris în Pro România. 
Liderul deputaţilor PSD Daniel Suciu a declarat, luni, în contextul în care patru parlamentari au demisionat din 
partid, că coaliţia de guvernare se bazează pe ALDE şi pe UDMR. 
„Majoritatea parlamentară este cea pe care o ştiţi cu toţii şi, paradoxal, şi cei din Opoziţie. PSD-ALDE, având în 
vedere şi acel protocol de colaborare parlamentară cu UDMR, nu s-a întâmplat decât cu o singură execepţie ca 
această coaliţie să nu reuşească să treacă legi importante, fie ele organice sau ordinare, în Parlament. Ne bazăm 
pe cei peste 140 - 144 acum de parlamentari PSD, pe cei 19 deputaţi de la ALDE”, a declarat liderul deputaţilor 
PSD, Daniel Suciu, întrebat fiind dacă PSD-ALDE mai are majoritate la Camera Deputaţilor. 
Chestionat dacă are cunoştinţă despre motivele pentru care cei patru deputaţi au plecat din PSD, Suciu a precizat 
că plecările acestora vin în contextul relaţiei de pietenie cu fondatorul Pro România, Victor Ponta. 
„Domnul Mocioalcă a avut şi are o relaţie extrem de apropiată cu domnul Victor Ponta, dacă nu mă înşel, îi leagă 
şi o relaţie de rudenie. Oarecum, ne aşteptam la acest lucru. Dl. Spânu este coleg şi prieten cu dl. Mocioalcă. prin 
urmare, alegerea a fost naturală. Iar chestiunile care ţin de discuţiile care au loc în anumite filiale au loc aici în 
Camera Deputaţilor. De cei doi din Braşov mă referam că discuţiile sunt la nivelul filialelor. (...) Veţi vedea că 
această majoritate parlamentară va rezista, va funcţiona, nu va da greş”, a explicat Suciu. 
Deputaţii Ion Mociolcă, Ion Spânu, Mihai Valentin Popa şi Mihai Mohaci au demisionat, luni, din PSD şi s-au înscris 
în partidul Pro România. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Noul ministru al Apărării, despre procedura de achiziţie a corvetelor: Termenul limită e 12 ianuarie 
Ministrul Apărării Naţionale, Gabriel Leş, a anunţat, luni seară, referitor la procedura achiziţiei celor patru corvete 
multifuncţionale destinate Marinei Militare Române, că termenul limită pentru o decizie privind licitaţia este 12 
ianuarie. 
"Suntem în termen. Până în 12 ianuarie putem lua decizia. Se poate ambele variante, o anulăm sau o încredinţăm 
(achiziţia de corvete – n.r.). Haideţi să luăm hotărârea de Guvern. Are dreptul de a anula procedura specifică în 
următoarele cauze şi este inclusă cea în care nu se identifică fondurile necesare pentru achiziţionare. Există cei 
2%. În fiecare an ministerul primeşte bugetul de la Ministerul Finanţelor. Acum mai avem foarte puţin. S-au 
cheltuit banii pentru Patriot. Anul acesta sunt foarte puţini bani. Nu e adevărat (că anulăm licitaţia – n.r.). Nu 
înseamnă că dacă mâine semnez această procedură, eu trebuie să plătesc aceşti bani mâine şi categoric nu 
trebuie să plătesc 1,3 miliarde-1,6 miliarde de euro. Nu am o problemă să mă îndrept împotriva unui ministru sau 
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să cred ceva despre un ministru. Aş vrea să vă spun că în această situaţie, oricât de transparent ai fi, când discuţi 
de 1,6 miliarde de euro, întotdeauna vor fi suspiciuni", a declarat Gabriel Leş, la B1Tv. 
Întrebat cine a luat decizia iniţială în 2016 de negociere cu cei de la Damen, ministrul Apărării a răspuns: " Din 
minister, beneficiarul forţelor navale şi aceasta a fost propunerea pe care eu am făcut-o atunci. Decizia nu se ia de 
către Gabriel Leş, individual. Nu a luat-o domnul Cioloş, a venit propunerea din partea MapN. Hotărărârea de 
Guvern a scris-o cineva din cadrul MapN. Acea hotărâre de Guvern a fost anulată pentru că nu avea nicio validare 
din partea Parlamentului României. Cu ce ne facem vinovaţi că am decis să negociem. Decizia nu o ia un secretar 
de stat sau un ministru, se ia la modul gândim o achiziţie de tehnică militară. Nu iau o casă, o bicicletă". 
La finalul lunii octombrie, ministerul Apărării Naţionale anunţa că termenul estimat pentru încheierea procedurii 
privind achiziţia corvetelor multifuncţionale a fost prelungit până pe 15 noiembrie 2018. Programul în valoare de 
1,6 miliarde de euro (1,85 miliarde de dolari) acoperă achiziţionarea a patru corvete, precum şi modernizarea 
sistemelor de luptă ale fregatelor Regina Maria şi Regele Ferdinand. Potrivit publicaţiei Jane's, MApN a primit 
oferte finale din partea companiei olandeze Damen, a firmei italiene Fincantieri şi a Grupului Naval din Franţa. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Sefa TVR, audiata in Parlament dupa dezvaluirile despre salariile uriase si neregulile grave de la televiziunea 
publica 
Sefa TVR Doina Gradea se duce, marti, in Parlament. Prezenta lui Gradea vine dupa luni bune in care a evitat sa 
raspunda intrebarilor Comisiei de Cultura din Camera Deputatilor, luni in care au iesit la suprafata tot mai multe 
nereguli ce se intampla sub conducerea ei la televiziunea publica. 
Informatia a fost anuntata de presedintele Comisiei, liberalul Gigel Stirbu, printr-un comunicat de presa. 
Totodata, deputatul USR Iulian Bulai a declarat, pentru Ziare.com, ca Doina Gradea a confirmat prezenta. 
Ziare.com va va prezenta marti, incepand cu ora 14:00, in format LIVE TEXT, desfasurarea audierii Doinei 
Gradea in Parlament 
Gradea a evitat luni la rand sa dea explicatii 
Invitatia a fost facuta de USR acum mai multe luni, dupa cum ne povestea deputatul in urma cu doua saptamani. 
"Au fost mai multe incalcari ale normelor deontologice, interventii in politica editoriala, management defectuos, 
lipsa transparentei care m-au facut sa o chem pe dna Gradea de mai multe ori la Comisie. Nu a venit. De fapt, a 
venit o data in mai si PSD nu a permis sa i se puna intrebari din partea Comisiei. De atunci in continuare o 
chemam si evita", ne-a spus Iulian Bulai. 

 PSD redefineste notiunea de audiere: Sefa TVR a sustinut un discurs, fara sa i se poata adresa intrebari 
Bulai a explicat ca dupa episodul din luna martie, cand TVR a difuzat la ora de maxima audienta, alaturi de 
Romania TV si Antena3, un interviu realizat de Ion Cristoiu cu fugarul Sebastian Ghita si dezvaluirile din mai ale lui 
Dragos Patraru, sefa TVR nu numai ca nu a schimbat modul in care conduce televiziunea publica, dar a luat masuri 
controversate, pana la a da in judecata Comisia de Etica a TVR, pentru un raport foarte critic la adresa ei si a altor 
sefi din televiziune. 

 Raport dur al Comisiei de etica din TVR: Difuzand interviul cu Sebastian Ghita, Ionut Cristache a aliniat TVR 
unei campanii concertate de manipulare 
TVR si libertatea presei 
Situatia a culminat saptamana trecuta cu un anunt controversat al TVR. Mai exact, dupa ce in presa au aparut 
dezvaluiri despre sumele uriase pe care le incaseaza unii realizatori de emisiuni si invitatii lor prezentati drept 
analisti independenti, conducerea televiziunii publice a notificat redactiile ca le solicita sa isi dezvaluie sursele. 
Unul dintre principiile fundamentale ale presei libere consta tocmai in dreptul jurnalistilor de a-si proteja sursele. 
In plus, conducerea TVR acuza ca au fost publicate "informatii cu caracter confidential", asta desi este televiziune 
publica, finantata de la bugetul de stat. 
Amintim ca Libertatea.ro a dezvaluit ca fostul reporter al Antenei 3, Ionut Cristache, castiga aproape 8.000 de 
euro pe luna pentru emisiunea pe care o realizeaza la TVR 1. 
Totodata, deputatul USR Iulian Bulai a facut publice si sumele primite de invitatii mai mult sau mai putin 
permanenti ai lui Cristache. Prezentati drept "analisti independenti", acestia au incasat de la televiziunea publica 
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mii de euro in primele 10 luni ale anului: Ion Cristoiu - 9.570 de euro, Marius Pieleanu - 8.097 de euro, Cristian 
Gheorghe - 8.774 de euro, Radu Soviani - 5.586 de euro, Mircea Dinescu - 15.149 de euro. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 După patru ani de mandat, preşedintele Klaus Iohannis lansează proiectul „România Educată” 
Preşedintele Klaus Iohannis lansează, miercuri, ora 17.00, la Palatul Cotroceni, în dezbatere publică rezultatele 
proiectului "România Educată", iniţiat de şeful statului, a anunţat Administraţia Prezidenţială. 
Preşedintele Klaus Iohannis lansează, miercuri, ora 17.00, la Palatul Cotroceni, în dezbatere publică rezultatele 
proiectului "România Educată", iniţiat de şeful statului, a anunţat Administraţia Prezidenţială. 
Proiectul "România Educată" reprezintă cea mai amplă şi de durată consultare publică desfăşurată până acum în 
domeniul politicilor publice din educaţie, potrivit unui comunicat de presă al Preşedinţiei remis MEDIAFAX. 
Sursa citată mai spune că la dezbatere au participat peste 10.000 de persoane, iar la elaborarea documentelor 
lansate cu această ocazie au contribuit peste 60 de instituţii publice, organizaţii neguvernamentale şi 
reprezentanţi ai actorilor din domeniu. Demersul "exprimă dorinţa Preşedintelui României ca fiecare român să 
aibă ocazia de a contribui la proiect". 
Totodată, în cadrul evenimentului de la Palatul Cotroceni va fi lansat şi site-ul proiectului, unde rezultatele vor fi 
disponibile pentru consultare şi unde toţi cei interesaţi sunt invitaţi să transmită opinii şi sugestii. 
Potrivit unor surse oficiale ale Administraţiei Prezidenţiale, de la începutul anului viitor, preşedintele Klaus 
Iohannis va începe o nouă serie de consultări cu partidele politice care vor viza proiectul "România Educată". 
Proiectul "România Educată" cuprinde şapte rapoarte tehnice care vizează următoarele domenii, respectiv cariera 
didactică, managementul educaţional, echitatea de acces (reducerea abandonului şi a analfabetismului 
funcţional), învăţământul funcţional şi tehnic, învăţământul superior, educaţia timpurie (creşe şi grădiniţe) şi 
evaluarea elevilor şi studenţilor. 
"România Educată" este proiectul naţional iniţiat de şeful statului care are scopul de a susţine reaşezarea 
societăţii pe valori, dezvoltarea unei culturi a succesului bazată pe performanţă, muncă, talent, onestitate şi 
integritate, conform site-ului Administraţiei Prezidenţiale. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Proiect pentru elevii școlilor profesionale: Vor face naveta și vor avea cazare și mese gratuite, dar, după 
terminarea studiilor trebuie să muncească în țară minimum cinci ani 
Lipsa acută de meseriași determină Guvernul să resusciteze învățământul profesional, aproape desființat în anii 
`90. Elevii școlilor profesionale vor face naveta și vor avea cazare și mese gratuite. Condiția este ca, după 
terminarea studiilor să muncească în țară, minimum cinci ani. Patronii din industrie susțin ințiativa pentru că 
muncitorii calificați preferă să emigreze în număr mare în vest, unde primesc salarii și de peste trei ori mai mari. 
Colegiul "Remus Răduleţ" din Brașov pregătește tehnicieni în instalații electrice, automatizări și tehnică de calcul. 
Cu gândul la salariile mari din vest, mulți elevi vor să plece să lucreze în străinătate. 
Pentru a-i determina să rămână în țară, Guvernul vrea să le ofere celor din școlile profesionale facilităţi în plus pe 
lângă bursa lunară de 200 de lei. Cazarea, naveta și mesele vor fi gratuite. Condiția este să muncească în România, 
minimum cinci ani după absolvire. 
În plus, școlile profesionale vor avea mai multe clase. 
Patronii din industrie spun că se confruntă cu o criză fără precedent de meseriaşi, chiar dacă salariul unui 
muncitor calificat poate depăși o mie de euro pe lună. 
Companiile din vest oferă salarii de trei-patru ori mai mari decât industria locală. Din acest motiv, unele meserii 
tradiționale sunt în pragul dispariției. Peste jumătate dintre frezori, strungari și maiștri se pregătesc să iasă la 
pensie, potrivit unui studiu al Patronatului Investitorilor Autohtoni. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 Opt candidaţi vor fi audiaţi pentru funcţia de vicepreşedinte ASF, arbitrul pieţei de capital 
Pentru funcţia de vicepreşedinte al Autorităţii de Supraveghere Financiare (ASF), responsabil cu piaţa de capital, 
opt candidaturi au fost depuse, iar audierile au loc marţi, la ora 10:00, la Camera Deputaţilor. 
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La data de 15 noiembrie, deputatul PSD Marius Bota a demisionat din funcţie de vicepreşedinte al ASF, 
responsabil pentru piaţa de capital. El fusese în această funcţie cu doar o zi înainte, odată cu ceilalţi membrii ai 
Consiliului ASF. 
Candidaţii înscrişi în cursa pentru acest post sunt: Vicenţiu Constantinoiu (Responsabil Pieţe Reglementate în 
cadrul ASF, Sectorul Instrumente şi Investiţii Financiare – Direcţia Supraveghere şi Control, din cadrul Serviciului 
Control Entităţi Reglementate), Gabriel Grădinescu (ales recent membru neexecutiv în Consiliul ASF şi care o 
experienţă de peste 25 de ani în domeniul bancar), Mancaş Cătălin (director general adjunct şi membru în 
Consiliul de Administraţie al SSIF BRK Financial Group), Adrian Mitroi (conferenţiar universitar, expert în economie 
comportamentală; membru în CA al Fondului de Garantare al Asiguraţilor şi a Şantierului Naval 2 Mai Mangalia; 
membru în Consiliul de Supraveghere al Transelectrica; membru în Consiliul Ştiinţific al Institutului de Studii 
Financiare), Mircea Oancea (fost preşedinte CSSPP şi actual director general al Fondului de Garantare a 
Drepturilor din Sistemul de Pensii Private - FGDSPP), Claudia Cătălina Sava (directorul Direcţiei Supraveghere şi 
Control pentru piaţa de capital în cadrul ASF), Andrei-Liviu Stamatian (prim-vicepreşedinte al CEC Bank) şi Ioan 
Gheorghe Ţara (profesor universitar la Facultatea de Ştiinţe Economice a Universităţii din Oradea). 
Audierea va avea loc în cadrul unei şedinţe comune a Comisiei pentru buget, finanţe şi bănci, a Comisiei pentru 
politică economică, reformă şi privatizare din Camera Deputatilor şi a Comisiilor similare ale Senatului. 
Senatorii PNL au depus joi, 29 noiembrie, la Curtea Constituţională, sesizarea de neconstituţionalitate în cazul 
numirii în funcţie a şase membri ai Consiliului ASF, susţinând că aceştia nu îndeplinesc criteriul obiectiv al 
experienţei profesionale cerut de lege. „Hotărârea Parlamentului României nr.37/2018 este neconstituţională 
deoarece încalcă dispoziţiile art.1 alin.(3) şi alin.(5) din Constituţia României raportat la art.9 alin.(1) lit.a2) din 
Ordonanţa de Urgenţă a Guvernului nr.93/2012 privind înfiinţarea, organizarea şi funcţionarea Autorităţii de 
Supraveghere Financiară prin numirea fără îndeplinirea criteriului obiectiv al experienţei profesionale cerut de 
lege, în Consiliul Autorităţii de Supraveghere Financiară a domnului Badea Leonardo, doamnei Dascălu Doina, 
domnului Bota Marius Ovidiu, domnului Birtalan Jozsef, doamnei Socol Aura Gabriela şi a domnului Wlassopol 
Ovidiu Răzvan”, se arată în sesizarea PNL depusă la CCR. 
Liberalii susţin că Parlamentul României, în îndeplinirea obligaţiei constituţionale de a respecta legea în materia 
organizării şi funcţionării Autorităţii de Supraveghere Financiară (O:U.G. nr.93/2012), avea obligaţia legală de a 
efectua analiza individuală a încadrării experienţei profesionale a fiecărui candidat în domeniile expres prevăzute 
de lege – financiar, al instituţiilor de credit şi/sau al instituţiilor financiare nebancare. Vechimea minimă cumulată 
necesară în aceste domenii de activitate pentru a fi numit în Consiliul Autorităţii de Supraveghere Financiară 
trebuie să fie de minimum opt ani de la data absolvirii studiilor de lungă durată, cu diplomă de licenţă. 
”Analiza formală a documentelor depuse de persoanele numite în Consiliul Autorităţii de Supraveghere Financiară 
prin Hotărârea Parlamentului nr.37/2018 arată încălcarea dispoziţiilor art.9 alin.(1) lit.a2) din OUG nr.93/2012 
referitoare la îndeplinirea condiţiei obiective privind experienţa profesională cumulată de minim 8 ani în 
domeniul financiar, al instituţiilor de credit şi/sau al instituţiilor financiare nebancare, în următoarele cazuri: 
a. Badea Leonardo – numit în funcţia de preşedinte - membru executiv în Consiliul Autorităţii de Supraveghere 
Financiară. A absolvit studiile de specialitate în anul 1997. A desfăşurat activitate didactică în perioada 1997-2012 
(preparator universitar, asistent universitar, secretar ştiinţific, decan, prorector). În conformitate cu decizia 
nr.251/2014 a Curţii Constituţionale activitatea didactică nu este relevantă pentru îndeplinirea condiţiei legale 
referitoare la experienţa profesională necesară pentru a fi numit în Consiliul Autorităţii de Supraveghere 
Financiară. Reamintim că, potrivit art.285 din Legea nr.1/2011 privind educaţia naţională, sunt funcţii didactice în 
învăţământul superior „[...], asistent universitar, profesor universitar, [...] cercetător ştiinţific [...]”. Funcţiile de 
decan şi de prorector sunt funcţii cu caracter administrativ, de asemenea nerelevante, pentru îndeplinirea 
criteriului menţionat mai sus. În perioada 2012-2016 a îndeplinit funcţii de demnitate publică senator (2012-2016) 
şi deputat (2016-2017). Activitatea de demnitate publică desfăşurată în cadrul comisiilor de specialitate (Comisia 
pentru buget, finanţe, activitate bancară şi piaţă de capital – Senat, Comisia pentru buget, finanţe şi bănci – 
Camera Deputaţilor) constituie vechime în profesie conform Legii nr.96/2006 privind statutul deputaţilor şi al 
senatorilor fără a fi relevante cu privire la domeniul restrâns enumerat de OUG 92/2012, deoarece specializarea 
în profesie a domnului Badea Leonardo este domeniul economic- contabilitate- şi nu domeniul financiar, al 
instituţiilor financiare şi/sau al instituţiilor financiare nebancare, cerut de lege. (...) În concluzie, considerăm că 
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domnul Badea Leonardo nu îndeplineşte criteriul de vechime de 8 ani în domeniul financiar, al instituţiilor 
bancare şi/sau al instituţiilor financiare nebancare. 
b. Dascălu Doina – a absolvit studiile de lungă durată în anul 1980. A desfăşurat activitate de funcţionar public de 
execuţie şi de conducere în perioada 1980-2005 (inspector, şef serviciu, secretar general adjunct, consilier 
parlamentar) în cadrul unor structuri guvernamentale şi parlamentare. Aceste activităţi nu sunt relevante pentru 
numirea în Consiliul Autorităţii de Supraveghere Financiară, conform deciziei Curţii Constituţionale nr.389/2014. A 
îndeplinit funcţii de demnitate publică în perioada 2005-2017 (secretar de stat Ministerul Finanţelor Publice, 
vicepreşedinte Curtea de Conturi). Activităţile desfăşurate în acest interval de timp, în lumina domeniului 
financiar pot fi relevante din perspectiva calităţii de ordonator delegat de credite însă aceasta nu constituie 
vechime pentru a fi îndeplinită condiţia obiectivă prevăzută de art.9 alin.(1) lit.a2) din OUG nr.93/2012, conform 
deciziei Curţii Constituţionale nr.389/2014. Pe cale de consecinţă, doamna Dascălu Doina nu îndeplineşte condiţia 
obiectivă referitoare la experienţa profesională necesară pentru a fi numită în Consiliul Autorităţii de 
Supraveghere Fiscală. 
c. Bota Marius Ovidiu – a absolvit studiile superioare de lungă durată în anul 1996. A desfăşurat activitate privată 
în domeniul comercial în perioada 1996-2000 şi 2005-2008. A îndeplinit funcţii de demnitate publică în perioada 
2001-2005 şi 2008 - prezent (secretar de stat Ministerul Transporturilor, senator, deputat). Activitatea de 
parlamentar are relevanţă ca vechime în profesie, în conformitate cu dispoziţiile Legii nr.96/2006 privind statutul 
deputaţilor şi al senatorilor, însă nu poate fi considerată experienţă profesională relevantă în domeniul financiar, 
al instituţiilor financiare şi/sau al instituţiilor financiare nebancare. Pe cale de consecinţă, domnul Bota Marius 
Ovidiu nu îndeplineşte condiţiile prevăzute de lege pentru a fi numit în Consiliul Autorităţii de Supraveghere 
Financiară. Numirea domnului Bota Marius Ovidiu în Consiliul Autorităţii de Supraveghere Financiară prin 
Hotărârea Parlamentului României nr.37/2018 este neconstituţională. 
d. Birtalan Jozsef - a absolvit studiile superioare de lungă durată în anul 1998. A îndeplinit funcţii de demnitate 
publică în perioada 2000 – 2009, 2014 – prezent (secretar de stat sau funcţii asimilate demnităţii de secretar de 
stat). În lumina deciziei Curţii Constituţionale nr.483/2014, antecitată, activitatea administrativă, de ordonator de 
credite, nu este relevantă pentru îndeplinirea criteriului legal necesar numirii în Consiliul Autorităţii de 
Supraveghere Financiară. Prin urmare, numirea domnului Birtalan Jozsef în Consiliul Autorităţii de Supraveghere 
Financiară este neconstituţională. 
e. Socol Aura Gabriela – a absolvit studii superioare de specialitate în anul 2003. A desfăşurat activitate didactică 
în perioada 2003-prezent preparator, lector universitar, asistent universitar, profesor universitar). Conform 
deciziei Curţii Constituţionale a României nr.483/2014 activitatea didactică nu este relevantă pentru numirea în 
Consiliul Autorităţii de Supraveghere Financiară. A desfăşurat în perioada 2009 – 2010 activitate de funcţionar 
(consilier preşedinte F.N.G.I.M.M., expert Ministerul Finanţelor Publice). Activitatea nu este relevantă pentru 
numirea în Consiliul Autorităţii de Supraveghere Financiară, conform deciziei Curţii Constituţionale nr.483/2014. 
Considerăm, aşadar, neconstituţională numirea doamnei Socol Aura Gabriela în Consiliul Autorităţii de 
Supraveghere Financiară. 
f. Wlassopol Ovidiu Răzvan – a absolvit studii de lungă durată în anul 2012. A desfăşurat activitate de funcţionar în 
perioada 2015 -2017 în cadrul C.N.V.M. şi A.S.F.A îndeplinit funcţia de prim-vicepreşedinte al Autorităţii de 
Supraveghere Financiară în perioada 2017 -2018 (numirea se află sub prezumţia de constituţionalitate deoarece 
Curtea Constituţională nu a fost sesizată pentru a se pronunţa cu privire la Hotărârea Parlamentului nr.47/2017). 
Domnul Wlassopol Ovidiu Răzvan nu are vechimea necesară, de minimum 8 ani de la absolvirea studiilor 
superioare de lungă durată, pentru a fi numit în Consiliul Autorităţii de Supraveghere Financiară. Numirea sa prin 
Hotărârea Parlamentului României nr.37/2018 în Consiliul Autorităţii de Supraveghere Financiară este 
neconstituţională deoarece încalcă dispoziţiile art.1 alin.(3) şi alin.(5) din Constituţia României. 
În concluzie, dispoziţiile art.9 alin.(1) lit.a2) din OUG nr.92/2012 nu au fost respectate la numirea următoarelor 
persoane în Consiliul Autorităţii de Supraveghere Financiară: domnul Badea Leonardo, doamna Dascălu Doina, 
domnul Bota Marius Ovidiu, domnul Birtalan Jozsef, doamna Socol Aura Gabriela, domnul Wlassopol Ovidiu 
Răzvan cu consecinţa încălcării dispoziţiilor art.1 alin.(3) şi alin.(5) din Constituţia României. 
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Ca atare, faţă de cele învederate, solicităm Onoratei Curţi să constatate că Hotărârea nr. 37/2018 privind numirea 
membrilor Consiliului Autorităţii de Supraveghere Financiară, adoptată de Parlament în şedinţa din data de 
14.11.2018 este neconstituţională”, se mai arată în sesizarea PNL. 
O obiecţia de neconstituţionalitate similară a fost depusă şi de USR, dar aceasta se referă la patru membri din 
conducerea ASF. Sesizarea USR va fi dezbătută pe 19 decembrie. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Isărescu: Economia României nu vrea deloc să se prăbuşească/ Scăderea de numai 10 bani a preţului benzinei 
este suficient să ne ajute la inflaţie 
Mugur Isărescu, Guvernatorul Băncii Naţionale a României (BNR), s-a arătat, luni, optimist în ceea ce priveşte 
evoluţia economiei României, în condiţiile în care a recunoscut şi câteva dintre problemele cu care se confruntă 
aceasta. 
„Economia creştere. Dacă te-ai lua după televizoare, totul ar trebui să se prăbuşească în ţara aceasta. Nu vrea – 
nu vrea deloc să se prăbuşească. Merge înainte”, a afirmat Mugur Isărecu, Guvernatorul BNR, luni, în cadrul 
conferinţei „Inflaţia în ultimii 10 ani”. 
În schimb, Guvernatorul a menţionat că România are probleme de competitivitate în faţa Cehiei, Poloniei şi 
Ungariei unde nu ar trebui: la produsele agricole. 
„În primul rând, aceste ţări au stimulat mai puţin cererea agregată. Acest lucru s-a văzut la deficitul de cont 
curent. Noi suntem deficitul de cont curent la 3-4%, aproape de limită. (...) Nu mai putem să neglijăm. Economia 
este ciclică şi ar fi foarte rău ca faza descendentă a ciclului să ne prindă cu un deficit extern mare. Marja noastră 
de manevră ar fi mult mai mică, şi cu deficit bugetar”, a mai spus Isărescu. 
În cea mai recentă prognoză, publicată la începutul lunii noiembrie, Comisia Naţională de Strategie şi Prognoză 
(CNSP) estimează că economia României va creşte în acest an cu 4,5%, o scădere cu 1 punct procentual faţă de 
nivelul de 5,5% estimat în iulie, până la 949,6 miliarde de lei. 
În plus, PIB-ul nominal din 2020 a fost recalculat de Comisie la 1.101 miliarde de lei, faţă de 1.095,6 miliarde de lei 
în iulie, iar pentru 2021 la 1.178,6 miliarde de lei, comparativ cu 1.173,3 miliarde de lei nivelul precedent. De 
asemenea, PIB-ul nominal din 2022 este pronozat la 1.261,5 miliarde de lei, în creştere de la 1.255,9 miliarde de 
lei în iulie. 
Anul trecut, economia României a crescut cu 7,3%, iar în anul precedent cu 4,8%, iar PIB-ul din trimestrul al treilea 
a crescut cu 4,3%, comparativ cu aceeaşi perioadă a anului trecut. 
Pentru acest an, Fondul Monetar Internaţional (FMI) şi Comisia Europeană (CE) şi-au redus, în octombrie, 
respectiv noiembrie, prognozele de creştere economică, prima instituţie la 4%, de la 5,1% anterior, iar a doua la 
3,6% de la 4,1% în iulie. 
„Scăderea de numai 10 bani a preţului benzinei este suficient să ne ajute la inflaţie” 
Mugur Isărescu, Guvernatorul Băncii Naţionale a României (BNR), a estimat, luni, că inflaţia din România va 
scădea pe finalul acestui an, iar un rol important îl are preţul petrolului, în condiţiile în care România este mai 
sensibilă la pieţele externe. 
„Şocurile din străinătate se văd mult mai repede în inflaţia din ţara noastră decât din surplus (n.red. – creşterea 
economiei locale). S-a văzut prin crizele din piaţa ţiţeiului. Pe mine m-a şocat, probabil că şi pe dumneavoastră şi o 
spun preventiv, că iar se va spune că a umblat Guvernatorul şi Banca Naţională, ca să atingă ţinta: scăderea 
preţului la ţiţei scade preţul la benzină. Vorbesc cu diverse persoane, a scăzut foarte puţin: cu numai 10 bani. A 
scăzut 10 bani la benzină, dar cu ponderea benzinei şi motorinei în indicele preţurilor, este suficient, ca să ne ajute 
la inflaţie. Se va vedea peste câteva zile”, a explicat Mugur Isărecu, Guvernatorul BNR, luni, în cadrul conferinţei 
„Inflaţia în ultimii 10 ani”. 
Institutul Naţional de Statistică va anunţa rata anuală a inflaţiei pentru luna noiembrie la data de 11 decembrie. 
Inflaţiei din octombrie a fost de 4,3%, în scădere de la 5% în septembrie. 
Guvernatorul Băncii centrale a reamintit că în anii trecuţi inflaţia a fost influenţată puternic de preţurile la unt, iar 
în alte perioade de grâu, în condiţiile în care o pondere importantă din indice, aproximativ 40%, este reprezentată 
de preţurile la alimente, deoarece populaţia este săracă şi acestea îi sunt principalele cheltuieli. 
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„Cel mai simplu pentru noi ar fi să dăm inflaţia jos şi să căutăm atingerea ţintei prin aprecierea cursului. Au fost 
câteva valuri de apreciere a cursului. Ce facem cu competitivitatea şi cu deficitul extern? Acest lucru se vede mai 
întâi în cerere deficitul de cont curent. (…) Dai inflaţia în jos, ţi se deteriorează contul curent, indicele nu mai ai 
cum să îl mai susţii, decât corecţia vine dintr-o depreciere, pentru că surplusul de productivitate nu apare. Ciclul 
politic este mai puternic decât ciclul economic, nu numai în România se îmbucă cele două cicluri”, a explicat 
Isărescu. 
În ceea ce priveşte dobânda de politică monetară, Guvernatorul a susţinut că aceasta şi-a făcut efectul, din 
moment ce BNR este aproape să îşi atingă ţinta în acest an. „Dacă ne vom uita pe rezultat, rezultatul este că 
inflaţia se duce în decembrie în interiorul ţintei. (…) Sunt sigur că tot vor fi unii nemulţumiţi”, a mai spus Isărescu. 
Mai exact, Banca centrală a majorat dobânda de politică monetară de trei ori în acest an cu câte 25 de puncte 
procentuale de bază, astfel că de la 1,75%, cât era la finele anului trecut, a ajuns la 2,5%, cât este din mai. 
Ţinta de inflaţie a BNR este de plus/minus 2,5%, iar, pentru finele acestui an, instituţia estimează o inflaţie de 
3,5%, în cel mai recent Raport asupra inflaţiei, cel din octombrie. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Guvernul pregătește sume uriașe pentru fermieri! Cine poate să ia banii 
Ministerul Agriculturii a trimis în avizare interministerială un proiect de Hotărâre de Guvern privind aprobarea 
unui plafon în valoare totală de 104.141.500 de Euro (485.695.127 lei) destinat crescătorilor de animale. 
Potrivit proiectului consultat de ȘTIRIPESURSE.RO, fondurile se referă la anul de cerere 2018, pentru schemele de 
sprijin cuplat în sectorul zootehnic. 
HG-ul care urmează să ajungă pe masa Guvernului prevede că sumele vor fi repartizate astfel: 
- 1.540.000 euro, respectiv 7.182.252 lei, pentru specia bovine, categoria bivoliţe de lapte; 
- 12.075.000 euro, respectiv 56.315.385 lei, pentru specia bovine, categoria taurine din rase de carne şi metişii 
acestora; 
- 90.499.500 euro, respectiv 422.071.568 lei, pentru specia bovine, categoria vaci de lapte; 
- 27.000 euro, respectiv 125.922 lei, pentru specia viermi de mătase. 
„Cuantumul sprijinului per unitate pentru schemele de sprijin cuplat în sectorul zootehnic se calculează prin 
raportarea sumelor la efectivul de animale eligibile/kg gogoşi crude de mătase eligibile”, mai prevede proiectul de 
HG. 
Plățile vor fi efectuate de APIA, în lei, la cursul de schimb de 4,6638 lei pentru un euro, stabilit de către Banca 
Centrală Europeană în data de 28 septembrie 2018, prin Comunicarea Comisiei Europene, publicată în Jurnalul 
Oficial al Uniunii Europene, seria C, nr. 351 din 28 septembrie 2018. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Start-Up Nation 2018, ultimul pas înainte de depunerea proiectelor 
Forma actualizată a documentelor procedurale necesare înscrierii online în programul Start-Up Nation, ediția 
2018, a fost publicată pe site-ul Ministerului pentru Mediul de Afaceri, Comerț și Antreprenoriat. Aceste 
documente includ modelul planului de afaceri și declarațiile de eligibilitate. 
Fișierele pot fi găsite accesând unul dintre link-urile: 
http://www.imm.gov.ro/2018/10/10/start-up-nation-2018-in-dezbatere-publica/ 
http://www.aippimm.ro/articol/programe/proiecte-proceduri-implementare-2018/proiect-actualizat-schema-de-
ajutor-de-minimis-start-up-nation-/ 
”Încurajăm antreprenorii să elaboreze planurile de afaceri, pe baza documentelor publicate, și să fie gata să le 
înregistreze în momentul deschiderii platformei, în a doua decadă a lunii decembrie. Lucrăm pe mai multe planuri: 
adoptarea proiectului de Ordonanță de către Guvern, în ședința Executivului de săptămâna aceasta, și publicarea 
procedurii de implementare a schemei de minimis în Monitorul Oficial,” a declarat ministrul Ștefan Radu Oprea. 
Alocaţia Financiară Nerambursabilă, de maximum 200.000 lei/beneficiar, poate reprezenta 100% din valoarea 
cheltuielilor eligibile (inclusiv TVA pentru societățile neplătitoare) aferente proiectului. 
Înscrierea în program, solicitarea acordului de principiu pentru finanţare şi completarea planului de afaceri în 
vederea obţinerii finanţării se fac on-line. 
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Calcularea punctajului planului de afaceri se face în timp real şi transparent conform grilei de evaluare. Punctajul 
minim pentru a fi acceptat de principiu în vederea verificării administrative şi a eligibilităţii este de 50 de puncte 
din maximum 100 de puncte posibile. 
Aplicația va rămâne deschisă timp de 30 de zile. Pot beneficia de prevederile Programului Start-Up Nation 2018 
societăţile înființate după data de 30 ianuarie 2017, care activează în domeniul producției, industriilor creative, 
serviciilor și comerțului. Pentru a participa la program, societățile trebuie să creeze cel puțin un loc de muncă cu 
normă întreagă pe perioadă nedeterminată și să mențină locul de muncă ocupat cel puțin doi ani după finalizarea 
implementării proiectului, potrivit unui comunicat remis STIRIPESURSE.RO. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Incepe constructia "Autostrazii Ford". Iata cand ar urma sa fie gata prima jumatate a soselei de mare viteza 
Compania de Drumuri anunta ca a semnat luni contracte cu societatile care urmeaza sa construiasca aproape 
jumatate din drumul expres Craiova-Pitesti, pana la finele lui 2021. 
Drumul express Craiova-Pitesti - care momentan exista doar pe hartie - a ajuns sa poarte numele de "autostrada 
Ford" dupa ce, in repetate randuri, producatorul de autoturisme care are o fabrica la Craiova a reclamat ca lipsa 
drumurilor ii limiteaza dezvoltarea. Mai exact, Ford a sustinut ca isi poate dubla capacitatea de productie, 
ajungand sa fabrice pana la 1.000 de autoturisme pe zi. Nu o face, insa, din cauza ca drumurile din zona nu-i 
permit sa livreze, in timp util, atat de multe masini. 
In aceste conditii, inca din primavara, Ford a inceput sa faca presiuni asupra Guvernului, cerandu-i sa spuna clar 
cand incepe sa construiasca soseaua care sa-i permita sa faca livrari masive si in cat timp o va termina. 
Guvernul a decis, pana la urma, ca "autostrada Ford" va fi doar un drum expres. Iata diferenta. O autostrada are 
cel putin 2 benzi de mers pe sens, plus banda de urgenta si parapeti pe mijloc. Drumul express, in schimb, este 
doar o sosea cu 4 benzi, pe care sensul de mers poate fi alternat, in functie de cat de aglomerat este traficul. 
Daca un drum expres este suficient pentru a fluidiza traficul, in zona Craiovei, ramane de vazut. Oricum ar fi, 
statul se apuca deja sa construiasca un astfel de drum, asa ca nu mai are cum sa dea inapoi. Practic, e prea tarziu 
acum pentru autostrada, pe acest traseu... 
Cine si in cat timp trebuie sa termine prima jumatate a soselei 
Potrivit informatiilor Companiei de Drumuri, pe 3 decembrie s-au semnat contractele cu societati care urmeaza sa 
construiasca, plecand din Craiova, 57 dintre cei 120 de kilometri de drum expres. 
Compania informeaza ca primul tronson de drum, lung de 17,7 kilometri, va fi construit de Tirrena Scavi (Italia) . 
Aceasta societate va primi 7,8 milioane de euro per kilometru de drum realizat. Nu vor fi, insa, bani castigati usor, 
in conditiile in care portiunea de sosea este dificil de construit, avand un traseul alcatuit, in proportie de 57%, din 
curbe. In plus, drumul va mai cuprinde si 5 poduri, dar si 4 pasaje. Cu toate astea, pe acesta portiunue de drum de 
17,7 kilometri, soferii ar trebui sa poata circula, incepand din 2022, cu 120 de kilometri pe ora. 
Al doilea tronson al drumului expres, lung de aproape 40 de kilometri, va ajunge pana aproape de Slatina si va fi 
impartit in 2 loturi de 18,5 kilometri si, respectiv, 21,35 kilometri. Intregul tronson va fi construit de Asocierea 
SA&PE Construct SRL - Spedition UMB SRL - Tehnostrade SRL - Consitrans SRL. Constructorul va primi 7,6 milioane 
euro pentru fiecare kilometru de sosea din lotul I si 7,8 milioane euro pentru fiecare kilometru din lotul II. 
Lucrarile - care includ proiectarea si constructia efectiva a soselelor - ar urma sa se termine in 36 de luni. Cu alte 
cuvinte, la finele anului 2021 sau inceputul lui 2022 ar trebui sa putem circula prin zona, evitand aglomeratia din 
jurul oraselor Bals si Slatina. Asta, daca lucrarile nu vor intarzia si aici cu anii, asa cum s-a intamplat deja pe cele 
mai multe dintre santierele autostrazilor din Romania... 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Specialişti în tehnologie din România cer MCIN o poziţie faţă de Directiva EU privind drepturile de autor pe 
piaţa unică digitală 
Mai multe organizaţii din România solicită, într-o scrisoare deschisă, ca Ministerul Culturii (MCIN) să comunice 
public poziţia ţării noastre în legătură cu Directiva privind Drepturile de Autor pe piaţa unică digitală, aflată în 
procedură de negociere la nivelul Uniunii Europene. 
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Scrisoarea deschisă a fost adresată Ministerului Culturii şi Identităţii Naţionale şi Reprezentanţei Comisiei 
Europene în România şi remisă şi MEDIAFAX, iar, prin acest document se mai cere renunţarea la articolele 11 şi 13 
din propunerea de Directivă şi consultări publice imediate cu toate părţile afectate de aceste articole. 
În document se precizează că propunerile de reformă a drepturilor de autor pe piaţa unică digitală - inclusiv 
articolul 11 şi 13 - se află în procedură de negociere la nivelul Uniunii Europene, iar şedinţele de trialog, care vor 
avea loc, probabil, şi pe 13 decembrie, pot fi decisive. 
"Atragem atenţia că această propunere se va transforma într-un bumerang împotriva intereselor digitale ale 
României, descurajând inovaţia în zona digitală. Propunerile actuale vor avea efecte semnificative în practică 
(demonstrate de ceea ce s-a întâmplat în Spania sau Germania pe zona de drepturi de autor auxiliare), cum ar fi: 
1. Descurajarea inovaţiilor digitale şi a start-up-urilor, prin crearea de incertitudine juridică sau chiar blocarea 
ideilor care ar putea să provoace metodele tradiţionale de business; 2. Limitarea accesului afacerilor europene 
digitale actuale la finanţare din partea investitorilor, care sunt reticenţi în a susţine afaceri în zone de legislaţie 
neclară sau riscantă; 3. Blocarea business-urilor şi a cercetărilor provenite din servicii noi bazate pe inteligenţa 
artificială, care ar avea nevoie de verificarea conţinutului înainte de a fi folosit în acest context", explică 
semnatarii scrisorii. 
Această propunere nu ţine cont de numărul vast de tipuri de conţinut, platforme, deţinători de drepturi şi 
mecanisme de licenţiere, iar această abordare poate conduce la blocarea activităţii platformelor online şi, implicit, 
o pierdere a veniturilor pentru creatorii de conţinut. 
Principalul risc asociat cu definiţiile propuse de articolul 13, aşa cum este el negociat în prezent, este generat de 
intrarea sub incidenţa sa a platformelor online (altele decât cele audio-video), precum cele cloud, şi a serviciilor 
de comunicaţii, de exemplu, WhatsApp. Acestea din urmă ar fi obligate să folosească filtre de upload şi să 
cenzureze upload-ul sau distribuirea de conţinut protejat de drepturi de autor. 
"Potrivit documentului, dacă România doreşte să susţină inovaţia digitală în Uniunea Europeană ar trebui să 
promoveze public următoarele principii - atât în această propunere, cât şi, în general, în politicile publice: 1. 
Păstrarea unui mediul digital deschis şi liber, care promovează inovarea şi iniţiativele disruptive. Business-urile 
vechi trebuie să se adapteze la sectorul digital, nu să li se inventeze noi drepturi pentru a putea supravieţui în 
acest domeniu. Cum România nu are un bagaj istoric de lungă durată în această industrie, este cu atât mai 
important ca interesul nostru să fie orientat spre a promova startup-urile şi ideile noi în afaceri; 2. Internetul se 
dezvoltă pentru că are capacitatea de a agrega tehnic informaţii şi cantităţi mari de date, în mod automat şi semi-
automat, conţinut produs de utilizatori simpli, business-uri sau alte calculatoare. Intermediarii care găzduiesc, 
aranjează sau distribuie acest conţinut beneficiază astăzi de reglementările europene în vigoare (Directiva 
eCommerce, de exemplu), care le permit a face acest lucru în mod liber şi fără a verifica fiecare informaţie 
agregată (ceea ce le-ar pune multora imposibilitatea de a-şi face acel business). Orice idee de filtrare preventivă - 
sugerată sau obligatorie - este o barieră în calea libertăţii informaţiei şi a noilor modele de business digital; 3. 
Reguli unice la nivel european, fără fragmentări legislative. Reforma europeană reală a drepturilor de autor ar 
trebui sa ducă la o reală piaţă unica digitală - în care un startup din România sa poată agrega conţinut protejat de 
drepturi de autor din Danemarca, Portugalia sau Malta şi să-l poată comercializa în întreaga Uniune Europeană - 
sau poate chiar în întreaga lume, fără a se teme de bariere legislative, care l-ar obliga să investească în 
consultanţa juridică în fiecare stat membru", se arată în scrisoarea deschisă. 
Autorii documentului mai precizează că, "păstrând proporţiile, dar uitându-ne pe tipurile de servicii, putem vedea 
foarte multe afaceri româneşti ce vor putea fi afectate, unele semnificative - de la marketplace-uri e-commerce 
(Emag, Elefant.ro,Trilulilu), anunţuri online si vânzări c2c (okazii.ro, Olx, publi24.ro, lajumate.ro etc.), site-uri cu 
conţinut generat de utilizatori (TPU.ro), forumuri şi spaţii de discuţii (Forum Softpedia.com, Forum Avocatnet.ro, 
Conta.ro, Desprecopii.com)". 
Scrisoarea deschisă a fost semnată de Alexandra Cernian, lector universitar la Facultatea de Automatică şi 
Calculatoare din Universitatea Politehnică Bucureşti, Senior Consultant, Digital/IT Expert, Andreea Paul, 
preşedinte INACO - Iniţiativa pentru Competitivitate, Veronica Ştefan, Fondator Digital Citizen, şi Bogdan 
Manolea, director executiv Asociaţia pentru Tehnologie şi Internet. 
La începutul lunii septembrie, Parlamentul European a votat în favoarea Directivei Drepturilor de Autor, care 
prevede, printre altele, ca giganţii internetului să plătească mai mult pentru conţinuturile pe care le utilizează. 
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Proiectul de directivă privind dreptul de autor pe piaţa unică digitală, prezentat de Comisia Europeană pe 14 
septembrie 2016, introduce o serie de noi reguli care sunt menite să forţeze platformele online - tot mai populare 
- să împartă veniturile cu creatorii de conţinut şi să ofere posibilitatea tragerii la răspundere a platformelor care 
încalcă drepturile de autor prin distribuirea de conţinut nelicenţiat. 
Votul din septembrie a deschis calea pentru negocieri cu Consiliul Uniunii Europene (reprezentând cele 28 de 
state membre, care deja au ajuns la un compromis pe 25 mai) şi Comisia Europeană, înainte de a se ajunge la un 
text definitiv. 
Articolul 11 le oferă publisherilor şi publicaţiilor ocazia de a obţine venituri în momentul în care companii precum 
Google fac trimitere prin link la articolele lor, permiţându-le să ceară licenţe plătite. Articolul 13 solicită anumitor 
platforme, precum YouTube şi Facebook, să împiedice utilizatorii să distribuie fără licenţă articole protejate de 
drepturi de autor. 
În urma negocierilor din trialog, textul va trebui din nou să fie supus votului Parlamentului European. 
Reacţiile cu privire la noile reguli erau împărţite înainte de votul din septembrie, iar cele mai multe grupuri 
politice europene, inclusiv Alianţa Progresistă a Socialiştilor şi Democraţilor şi Partidul Popular European, nu au 
avut o poziţie unitară anterior deciziei. 
Pe de o parte, enciclopedia online Wikipedia, companii precum Google şi Facebook, activişti pentru drepturi civile 
au avertizat că modificările propuse ar îngrădi creativitatea şi diseminarea conţinutului în mediul online şi astfel ar 
afecta libertatea de exprimare. 
Personalităţi ale lumii digitale, precum fondatorul Wikipedia, Jimmy Wales, şi Tim Berners-Lee, inventatorul 
World Wide Web, au criticat şi ei directiva. 
Pe de altă parte, numeroşi artişti, instituţii de presă, case de discuri şi studiouri de filme s-au declarat în favoarea 
propunerilor, motivând că astfel vor putea beneficia în mod corect de venituri de pe urma operelor create de ei. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Romsilva minimalizează gravitatea situaţiei defrişărilor prezentate de BBC într-un reportaj realizat în 
România: Au filmat într-o zonă unde tăierile sunt permise 
Regia Naţională a Pădurilor - Romsilva precizeazcă că reporterii BBC care au realizat un reportaj pe Valea Cernei, 
despre defrişările din zonă, au filmat într-o arie unde „lucrările”, adică tăierile, sunt permise. 
„Toate parcurile naţionale şi naturale au o zonare internă, Zone de Protecţie Strictă şi Zone de Protecţie Integrală, 
unde orice lucrări sau intervenţie umană sunt interzise, şi Zone de Conservare Durabilă, „tampon”, unde sunt 
permise şi necesare anumite lucrări (tăieri sau plantări – n.r.). (...) Autorul reportajului BBC a filmat în Zona de 
Conservare Durabilă – zona „tampon” - unde, conform legislaţiei actuale, a Planului de Management şi a 
amenajamentelor silvice aprobate de autorităţi, lucrările sunt legale şi necesare”, se arată într-un comunicat 
Romsilva, transmis, luni, către MEDIAFAX. 
Romsilva arată că, în reportaj, autorul acuză că ”doar jumătate” din pădurile din Parcul Naţional Domogled – 
Valea Cernei sunt în patrimoniul UNESCO, deci protejate, făcând precizarea că la nivel european, 12 state, inclusiv 
România, au înscris în Lista Patrimoniului Mondial Natural al UNESCO, în cadrul proiectului ”Ancient and Primeval 
Beech Forests of the Carpathians and Other Regions of Europe”, 92,023.24 hectare păduri valoroase de fag, din 
acestea aproape 27%, adică 24.679,4 hectare de păduri valoroase fiind în România. Din toate aceste păduri de 
fag, 24.341,3 de hectare sunt în proprietatea publică a statului şi administrate de Romsilva, inclusiv 9.732,26 de 
hectare păduri de fag din Parcul Naţional Domogled – Valea Cernei, mai mult de 10% din totalul făgetelor UNESCO 
la nivel european. 
Reacţia vine după ce postul tv britanic BBC a realizat un reportaj în zone forestiere situate pe Valea Cernei, 
criticând defrişările masive din acest Parc Naţional. 
„Aceasta este Valea Cernei din România, unde sunt ultimele păduri de fag din Europa. Dar viitorul pădurilor este 
ameninţat de defrişările masive. Grupul ecologist Agent Green cere oprirea defrişărilor în această zonă", 
comentează BBC, prezentând un reportaj cu persoane surpinse în timp ce efectuau defrişări. 
„Mai mult de jumătate din această rezervaţie naturală nu este protejată de Unesco, astfel că acum se confruntă 
cu defrişări masive", subliniază BBC. 
(Sursa: Mediafax) 
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 Premierul Viorica Dăncilă, în vizită la Zagreb. A vorbit cu omologul său croat despre noi căi de cooperare 
Relațiile comerciale dintre România și Croația sunt în creștere iar miniștrii celor două state caută noi căi de 
cooperare. Premierul Viorica Dăncilă se află într-o vizită la Zagreb și a declarat ca a discutat cu omologul sau croat 
și despre preluarea președinției Consiliului UE de către România, dar și despre subiecte precum migrația, politica 
de apărare sau aderarea la Schengen. Relațiile comerciale dintre România și Croația sunt în creștere. 
Un alt aspect avut în vedere în cadrul discuțiilor noastre s-a referit la trioul România Finlanda Croatia ceea ce 
presupune un program comun, discuții, un consens în ceea ce privește programul celor trei președinții în 
decursul următoarelor 18 luni. Am vorbit despre preluarea președinției Consiliului Uniunii Europene de către 
România începând cu 1 ianuarie 2019, despre provocările la nivel european, cărora trebuie să le dăm un 
răspuns împreună. Mă refer aici la provocări legate de Brexit, de viitorul UE  post Brexit și aici un rol important 
îl va juca Summitul de la Sibiu din 2019, a declarat prim-ministrul României, Viorica Dăncilă. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 Eugen Teodorovici va participa la reuniunea Consiliului pentru Afaceri Economice şi Financiare al Uniunii 
Europene 
Ministrul Finanţelor, Eugen Teodorovici, va participa marţi la reuniunea Consiliului pentru Afaceri Economice şi 
Financiare al Uniunii Europene (ECOFIN), desfăşurată la Bruxelles, scrie Agerpres. 
Potrivit unui comunicat al ministerului de resort, pe 5 decembrie, membrii Guvernului vor avea o întrevedere cu 
secretarul general al Consiliului UE, Jeppe Tranholm-Mikklesen, şi vor participa la dejunul de lucru cu membrii 
Colegiului Comisarilor. 
Pe agenda acestor reuniuni va figura colaborarea dintre Executiv şi Secretariatul General al Consiliului şi Comisia 
Europeană pe perioada deţinerii Preşedinţiei Consiliului UE de către ţara noastră. 
De asemenea, în marja acestor reuniuni, ministrul Finanţelor va avea o întrevedere cu Valdis Dombrovskis, 
vicepreşedintele Comisiei Europene şi comisar european pentru moneda euro şi dialog social. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 ULTIMĂ ORĂ Guvernul francez A CEDAT! Va renunța la majorarea taxei pentru carburanți 
Guvernul francez a anunțat luni că va suspenda creșterea taxei la carburanți, după ce aproximativ 136.000 de 
persoane au participat sâmbătă la protestele organizate în Franţa de Mişcarea "Vestelor galbene", relatează site-
ul postului BBC, conform Mediafax. 
Proteste majore au fost înregistrate în Franța, în utlimele trei weekenduri, după ce Guvernul anunțase că va 
scumpii carburanții. 
Premierul Edouard Philippe a încercat să ajungă la un compromis cu protestatarii, însă reprezentanții Mișcarii 
"Vestelor Galbene" au anulat întâlnirea pe care ar fi trebui să o aibă marți cu oficialul francez. 
Mai mulți membri ai mișcării au anunțat că au primit amenințări cu moartea, pentru a nu intra în negocieri cu 
Guvernul francez. 
Cel puţin 263 de persoane au fost rănite în cursul protestelor de la Paris, iar 412 indivizi acuzaţi de implicare în 
violenţe au fost reţinuţi, a transmis Ministerul de Interne. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Ucraina mobilizează rezerviștii pentru a contracara o ameninţare a unei „invazii ruse la scară largă” 
Preşedintele ucrainean Petro Poroşenko a anunţat o mobilizare parţială a rezerviştilor, la pregătire, în contextul 
escaladării tensiunilor cu Rusia. El a subliniat că este necesar ca Ucraina să-şi consolideze apărarea cu scopul de a 
contracara o ameninţare a unei invazii ruse, relatează The Associated Press, citată de News.ro. 
Președintele Ucrainei, Petro Poroșenko 
Kremlinul a denunţat anunţul şefului statului ucrainean drept o încercare „absurdă” de a escalada tensiunile. 
Relaţiile tensionate între cei doi vecini s-au tensionat şi mai mult în urma unui incident, la 25 noiembrie, în care 
Paza de Coastă rusă a deschis focul şi a imobilizat trei nave militare ucrainene pe ale căror echipaje le-a luat 
prizoniere în largul Peninsulei ucrainene Crimeea, anexată de Moscova în 2014. 
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Poroşenko a decretat legea marţială pe o perioadă de 30 de zile în zece regiuni din ţară. Pe perioada legii marţiale, 
autorităţile ucrainene au interzis intrarea în ţară a tuturor bărbaţilor ruşi cu vârsta cuprinsă între 16 şi 60 de ani, o 
măsură menită să împiedice Rusia să destabilizeze şi mai mult ţara potrivit şefului statului. 
Preşedintele ucrainean a anunţat luni că unii rezervişti vor fi mobilizaţi la antrenamente, în cadrul legii marţiale, şi 
că unele unităţi militare urmează să fie redesfăşurate, cu scopul de a consolida apărarea ţării. 
„Ucraina ia măsuri împotriva ameninţării unei invazii ruse la scară largă”, a subliniat Poroşenko. 
Liderul de la Kiev a acuzat duminică Rusia că a mobilizat un număr important de militarii la frontiera cu Ucraina, 
iar Kremlinul de intenţia de a intra pe teritoriul ucrainean. De asemenea, ucrainenii i-au acuzat pe ruşi de 
impunerea unei blocade porturilor ucrainene la Marea Azov. 
Un purtător de cuvânt al preşedintelui rus Vladimir Putin, Dmitri Peskov, a respins acuzaţiile lui Poroşenko drept o 
„încercare absurdă de a provoca tensiuni”. 
„Acuzaţiile formulate împotriva Rusiei nu au nicio bază”, a apreciat el. 
Peskov a respins şi acuzaţiile ucrainene potrivit cărora Rusia blochează traficul către şi dinspre porturi ucrainene 
la Marea Azov, afirmând că navigaţia a continuat în mod normal, cu excepţia unor întreruperi din cauza unor 
condiţii meteorologice nefavorabile. 
Războiul sângeros din estul Ucrainei între separatişti proruşi şi forţe ucrainene au afectat economia ucraineană, 
reducând fluxul mărfurilor prin porturile ucrainene Mariupol şi Berdiansk, la Marea Azov. Incidentul armat naval 
de la sfârşitul lunii trecute a intensificat şi mai mult aceste tensiuni. 
Vitali Singur, un muncitor portuar la Berdiansk, a declarat că traficul navelor a scăzut în mod semnificativ. 
Poroşenko a îndemnat în weekend Germania şi alţi aliaţi din Occident să-şi consolideze prezenţa navală la Marea 
Neagră, pentru a ajuta Ucraina să descurajeze noi agresiuni ruse. 
Adjunctul ministrului ucrainean al Apărării Anatolii Petrenko a anunţat că Kievul discută cu parteneri din Occident 
în vederea unei reacţii faţă de ”acţiunile de escaladare” ruse. 
În toiul acestor tensiuni, armata rusă a anunţat că forţele ruse din crimeea efectuează exerciţii implicând sisteme 
de rachete antinavă cu rază lungă de acţiune de tip Bal şi Bastion. 
În cursul incidentului de la 25 noiembrie, trei nave aparţinând Marinei ucrainene care voiau să treacă din Marea 
Neagră în Marea Azov au fost blocate de Paza de Coastă rusă, în apropierea Strâmtorii Kerci, situată între Rusia şi 
Crimeea anexată. După mai multe ore tensionate de manvere, ruşii au deschis focul, au confiscat navele 
ucrainene şi i-au luat prozonieri pe cei 24 de membri ai echipajelor acestora. 
Marinarii ucraineni, plasaţi în arest preventiv pe o perioadăde două luni, pe timpul anchetei cu privire la incident, 
au fost inculpaţi. 
Kievul şi Moscova s-au acuzat reciproc de provocarea incidentului, care a tensionat şi mai mult relaţiile lor deja 
tensionate în 2014, în urma anexării Crimeei şi susţinerii ruse a rebelilor proruşi în războiul din estul Ucrainei. 
Ucraina subliniază că navele sale operau în conformitate cu un tratat din 2003 cu Rusia privind libera navigaţie a 
vaselor ambelor ţări în Marea Azov şi Strâmtoarea Kerci. 
Rusia insistă însă că navele ucrainene au intrat în apele sale fără permisiune. 
Parlamentul ucrainean urmează să analizeze săptămâna aceasta un decret prezidenţial care blochează 
prelungirea unui tratat de prietenie, un gest simbolic. 
Poroşenko a declarat că a încercat să discute la telefon cu Putin despre incidentul armat, dar Kremlinul a refuzat. 
Peskov a declarat luni că „nu este plănuită vreo astfel de conversaţie”. 
(Sursa: news.ro) 
 

 Rusia este interesată de reluarea dialogului cu Uniunea Europeană 
Moscova este interesată de reluarea dialogului cu Uniunea Europeană, a declarat purtătorul de cuvânt al 
preşedintelui rus Vladimir Putin, Dmitri Peskov, relatează site-ul agenţiei Tass. 
Peskova a afirmat că Rusia încearcă să construiască relaţii bilaterale atât cu statele membre din UE, cât şi cu 
Blocul comunitar ca întreg. 
"Este în interesul nostru să reluăm dialogul între Rusia şi UE. Sperăm că mai devreme sau mai târziu Bruxelles va 
găsi o modalitate, iar procesuk va fi reluat", a declarat Peskov. 
Potrivit purtătorului de cuvânt, Rusia nu intenţionează să aibă o problemă cu Uniunea Europeană. 
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(Sursa: Mediafax) 
 

 Liderii lumii se reunesc în Polonia pentru a discuta despre efectele schimbărilor climatice 
Liderii din întreaga lume sosesc pentru ceremonia de deschidere a conferinţei privind clima din sudul Poloniei, în 
care se va discuta despre modalităţle de reducere a efectelor schimbărilor climatice, relatează The Associated 
Press. 
Conferinţa care va avea loc timp de două săptămâni în oraşul polonez Katowice va determina modul în care 
guvernele îşi vor gestiona eforturile de a reduce emisiile de gaze cu efect de seră şi de a menţine încălzirea globală 
cu mult sub pragul de 2 grade Celsius, aşa cum s-a convenit în 2015 la Paris. 
Ţara gazdă, Polonia, va propune luni o declaraţie pentru o "tranziţie justă", lăsând deoparte extracţia cărbunelui, 
furnizor al principalei sale surse de energie, pentru a ţine seama de situaţia persoanelor angajate în acest sector. 
Criticii susţin că declaraţia ar trebui să acopere în mai mare măsură toate aspectele legate de tranziţia de la 
combustibilii fosili la energia verde. 
Secretarul General al ONU, Antonio Guterres, face apel la liderii mondiali să ia în serios pericolul încălzirii globale 
şi să ia măsuri îndrăzneţe pentru a preveni o creştere catastrofală a temperaturilor. 
Guterres a numit schimbările climatice drept "cea mai importantă problemă cu care ne confruntăm", într-un 
discurs susţinut la ceremonia deschidere a summitului ONU de la Katowice, Polonia. 
"Chiar dacă observăm impactul climatic devastator care provoacă dezastru în întreaga lume, nu facem încă 
suficient şi nu ne mişcăm destul de repede, pentru a preveni perturbarea climatică ireversibilă şi catastrofală", a 
declarat Guterres în faţa reprezentanţilor a aproximativ 200 de ţări prezente la summit. 
Guterres a cerut ţărilor să reducă radical utilizarea combustibililor fosili, cum ar fi cărbunele. 
Referindu-se la un raport ştiinţific recent privind consecinţele negative ale creşterii temperaturilor medii globale 
de peste 1,5 grade, Guterres a cerut ţărilor să reducă emisiile cu 45% faţă de nivelurile din 2010 până în 2030 şi să 
vizeze emisiile zero până în 2050. 
Şefii statelor membre ONU, în special ale celor care sunt cele mai responsabile pentru emisiile de gaze cu efect de 
seră, nu reuşesc să îndeplinească obiectivele acordului climatic de la Paris. 
Acordul din 2015 a stabilit un obiectiv de menţinere a încălzirii globale cu mult sub 2 grade Celsius, idealul fiind de 
1,5 grade C până la sfârşitul secolului. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 MONITORUL APĂRĂRII | Donald Trump vrea negocieri cu Rusia şi China pentru oprirea cursei „incontrolabile” 
a înarmării 
Preşedintele SUA, Donald Trump, a exprimat speranţa, luni, că va putea iniţia discuţii cu liderii Chinei şi Rusiei 
pentru oprirea "cursei incontrolabile a înarmării" la nivel mondial. 
"Sunt sigur că, la un moment dat în viitor, preşedintele Chinei, Xi Jinping, şi cu mine, împreună cu preşedintele rus 
Vladimir Putin vom începe să discutăm despre o oprire semnificativă a ceea ce a devenit o cursă a înarmării 
majoră şi incontrolabilă", a declarat Donald Trump luni după-amiază prin Twitter. 
"Statele Unite au cheltuit 716 miliarde de dolari anul acesta" pe echipamente militare. "Nebuneşte!", a adăugat 
Donald Trump. 
Donald Trump a făcut această declaraţie după summitul Grupului naţiunilor dezvoltate şi emergente (G20), unde 
a avut o întrevedere de două ore cu preşedintele Chinei, Xi Jinping, şi o scurtă discuţie informală cu preşedintele 
Rusiei, Vladimir Putin. Donald Trump a anulat o întâlnire formală cu Vladimir Putin la summitul G20 din Argentina 
din cauza incidentului ruso-ucrainean din Marea Neagră. Kremlinul a transmis că preşedintele Vladimir Putin va 
avea astfel timp suplimentar pentru "întâlniri utile" la summitul G20. Însă Ministerul rus de Externe a semnalat 
vineri că Donald Trump şi-a anulat întrevederea cu Vladimir Putin "din raţiuni politice interne", nu din cauza 
incidentului ruso-ucrainean din Marea Azov, situată în nordul Mării Negre. 
Rusia va riposta la eventuala retragere a Statelor Unite din Tratatul Forţelor Nucleare Intermediare (INF), a 
avertizat recent preşedintele Vladimir Putin. Potrivit Kremlinului, Vladimir Putin intenţiona să discute cu Donald 
Trump la summitul G20 despre situaţia tratatelor INF şi START. 
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Administraţia Vladimir Putin a condamnat decizia preşedintelui Donald Trump privind eventuala retragere a 
Statelor Unite din Tratatul Forţelor Nucleare Intermediare (INF). În acest context, fostul preşedinte sovietic Mihail 
Gorbaciov a îndemnat aliaţii Statelor Unite să nu devină "rampe de lansare a rachetelor americane". Mihail 
Gorbaciov a amintit că Tratatul INF şi seria de Tratate pentru Reducerea Armamentului Strategic (START) au 
facilitat diminuarea substanţială a numărului bombelor atomice ruse şi americane. Ministerul rus de Externe a 
avertizat că abordarea conflictuală a Alianţei Nord-Atlantice faţă de Rusia riscă să genereze o nouă cursă a 
înarmării. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Unul dintre vechii membri OPEC părăsește organizația 
Oficiali ai Qatar, micul stat plin de resurse de gaz, au declarat luni că țara va părăsi cartelul petrolier pe 1 ianuarie, 
după aproape 60 de ani de apartenență. 
Compania petrolieră de stat a țării, Qatar Petroleum, a făcut anunțul într-o serie de tweet-uri. "Decizia de 
retragere reflectă dorința Qatarului de a-și concentra eforturile pe planurile de dezvoltare și creștere a producției 
sale de gaze naturale", a declarat Saad Sherida Al-Kaabi, noul ministru de stat pentru afaceri în domeniul energiei, 
într-unul dintre mesajele apărute pe Twitter. 
Qatar a fost supus unui embargo diplomatic și economic de către vecinii săi arabi, inclusiv membrii OPEC Arabia 
Saudită și Emiratele Arabe Unite, în ultimele 18 luni. Ca răspuns, Qatar a crescut producția de gaze, principala 
economie a țării, informează CNN. 
OPEC nu are niciun rol pe piața mondială a gazelor naturale. Qatar nu a făcut referire la disputa cu alte state din 
Golf în anunțul său, subliniind însă planurile de a-și consolida poziția de lider mondial în furnizarea de gaze. 
Exporturile sale reprezintă în prezent aproximativ 30% din cererea mondială. "Realizarea strategiei noastre de 
creștere ambițioasă va necesita fără îndoială eforturi, angajament și dedicare concentrate pentru menținerea și 
consolidarea poziției Qatarului ca principal producător de gaze naturale", a declarat Al-Kaabi. 
(Sursa: Digi 24) 
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